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SLOVO STAROSTY

Vážení a milí spoluobčané,
opět k Vám přichází Zpravodaj, aby 

zprostředkoval informace o mnoha aktu-
álních a zajímavých událostech, které se 
u nás v Nedvědici a na Pernštejně odehrály 
v období od ledna do května tohoto roku.

Z projektů, které jsou již úspěšně za 
námi, bych rád uvedl dva. Tím prvním 
je dlouho z mé strany urgovaná rekon-
strukce panelové cesty mezi vlakovým 
nádražím a Císařskou studánkou. Pevně 
věřím, že stávající lávka bude bezpečnější 
nejen v zimě a bude všem sloužit dlouhá 
léta. Druhým projektem, který zde uve-
du, je neplánovaná oprava, lépe řečeno 
vyřešení havarijního stavu přítoku do 
rybníka. Bylo nutné opravit kanalizační 
roury v délce cca 20 metrů, a to z velké 
části položené přímo v komunikaci. Jsem 
rád, že byla havárie vyřešena, aniž by do-
šlo k úhynu ryb. Chci poděkovat kolegům 
hasičům, kteří opakovaně prokysličovali 
vodu v rybníce.

Projekty, které budou letos dokončeny, 
jsou taktéž dva. Tím déle trvajícím je roz-
šíření místního hřbitova, o jehož potřeb-
nosti jsem psal již mnohokrát. Teď už zbý-
vá provést jen pár drobných finálních 
prací a vše bude zdárně dokončeno. Druhá 
akce na sebe upozorňuje zdánlivě “pou-
ze“ výměnou střechy, ale srdce projektu 
se ukrývá uvnitř. Jistě už tušíte, že mám 
na mysli rekonstrukci historického domu 
čp. 32. Jsme přesvědčený, až v příštím 
roce navštívíte zrekonstruovanou budo-
vu, dvorek či půdu domu naproti radnici, 
že budete mile překvapeni. Tou příleži-

tostí může být beseda, vernisáž, výstavy 
či drobná hudební produkce, ale to už se 
prosím nechte překvapit, co si pro Vás 
společně s kolegy připravíme. Rád bych 
v souvislosti s oběma projekty poděkoval 
všem, kteří průběžně pomáhají. Nejen při 
pravidelných kontrolních dnech přímo 
na stavbě se zapotila hlava autorských 
a technických dozorů. Nejužší spoluprá-
ce probíhá s místostarostou Jaromírem 
Kocourkem a Komisí životního prostředí 
a stavebnictví. Rád bych zde vyjádřil po-
děkování všem, kteří se snaží pomoci byť 
“drobnou“ radou, která v důsledku může 
ušetřit nemalé finanční prostředky a po-
moci vyřešit to, co při projekci opomenul 
projektant.

Akcí, o které jsem zatím příliš nehovo-
řil, je oprava havarijního stavu střechy na 
požární zbrojnici. Na tuto investici jsme 
požádali o podporu prostřednictvím do-
tačních prostředků. V náš prospěch hrála 
pravděpodobně skutečnost, že budova 
stojí ve vzdálenosti pár desítek metrů od 
kostela svaté Kunhuty. Poskytnutá dotace 
ve výši 95 % nepotřebuje žádný komen-
tář. Oprava střechy proběhne přes letní 
měsíce, tak si přejme, ať do odkrytého in-
teriéru příliš nenaprší.

Z plánovaných akcí uvádím rozšíření 
vodovodu od městečka směrem k fotba-
lovému hřišti a dál k nemovitostem u něj. 
I když bylo přislíbeno spolufinancová-
ní z prostředků SVK Žďársko, pokouší-
me se obstarat další finanční prostředky 
z krajského rozpočtu. Tato akce bude 
s největší pravděpodobností zahájena za-
čátkem příštího roku.

Na téměř všechny plánované akce se 
snažíme získat finanční dotace, uvedu pří-
klad. Delší dobu jsem upozorňován na ne-
vzhlednou podobu autobusové zastávky v 
místní části Pernštejn. Když ke mně dopu-
tovala informace o možnosti podat žádost 
o dotaci, okamžitě jsme konali. Z krajských 
prostředků bylo v minulosti podpořeno 
mnoho projektů, některé zkoušíme po-

dat opakovaně, jako je tomu u žádosti 
na spolufinancování letošních Slavností 
Pernštejnského panství. Tím největším bu-
doucím realizovaným projektem s velkou 
měrou pravděpodobnosti bude revitaliza-
ce areálu bývalého zimního stadionu. S po-
těšením Vám oznamuji, že nám byl udělen 
souhlas na odstranění stávajících budov 
v havarijním stavu. Paralelně s tímto běží 
další kroky potřebné k vlastní revitalizaci. 
I na likvidaci budov existuje totiž možnost 
podat žádost o finanční podporu. Činíme 
tak a uděláme maximum pro její získání!

Dovolte, abych nyní připomněl vý-
znamné životní jubileum pana Jiřího Šmí-
da, které oslavil 23. dubna. Přání pevného 
zdraví, osobní pohody a rodinného štěstí 
spojuji s velkým poděkováním za všechna 
léta, během nichž se zapojuje do aktivní 
práce pro obec, pro městys. Obdivuhodná 
a záslužná je jeho práce kronikáře, půso-
bení v SDH, spolupodílení se na společen-
ském životě v naší Nedvědici. Těšíme se 
na spolupráci v příštích letech.

pokračování na str. 4

Rekonstrukce domu čp. 32
Foto: Petr Konečný

Rekonstrukce lávky
Foto: Petr Konečný

Rekonstrukce lávky
Foto: Petr Konečný
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pokračování ze str. 3

Informace z jednání rady městyse

RMN schválila

1.	 Rozpočtová opatření číslo 17, 19/2023 
a 1, 4/2024.

2.	 Zveřejnění záměru pronájmu obchod-
ního domu Nedvědice čp. 316.

3.	 Věcný dar výhercům fotosoutěže do 
výše 2 000 Kč.

4.	 Finanční podporu služeb Oblastní cha-
rity Žďár nad Sázavou ve výši 3 400 Kč.

5.	 Rozpočet na rok 2024. 
6.	 Střednědobý výhled rozpočtu ZŠ a MŠ 

Nedvědice na roky 2025–2029.
7.	 Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo na Roz-

šíření hřbitova.

8.	 Plán inventur a odpisový plán městy-
se Nedvědice na rok 2023.

9.	 Pronájem obchodního domu Nedvědice 
čp. 316 společnosti NEDOS, spol. s. r. o.

10.	Mimořádnou odměnu ředitelce ZŠ 
a MŠ Nedvědice.

11.	Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na 
akci Rekonstrukce historického domu 
čp. 32 Nedvědice.

12.	Pronájem jídelny v sokolovně dne 
21. 3. 2024 pro Svaz tělesně postiže-
ných, místní organizaci Nedvědice za 
účelem pořádání členské schůze a zá-
roveň prominula nájemné.

13.	Pronájem sokolovny dne 9. 3. 2024 

pro SkasaN, z. s. za účelem pořádání 
IX. Květinového plesu a zároveň pro-
minula nájemné.

14.	Pronájem sokolovny dne 10. 2. 2024 
pro Myslivecký spolek Sejřek – Skoro-
tice za účelem pořádání I. Mysliveckého 
plesu a zároveň prominula nájemné.

15.	Dodatek č. 4 ke smlouvě o dílo na akci 
Rozšíření hřbitova v Nedvědici.

16.	Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na 
akci Rekonstrukce historického domu 
čp. 32 Nedvědice.

17.	Dodatek č. 5 ke Smlouvě o sběru, pře-
pravě a odstranění odpadu v městysi 
Nedvědice č. 45/21 ze dne 8. 12. 2021.

Vítání nových občánků 

ZPRÁVY Z RADNICE

Od posledního vydání Zpravodaje zasedala Rada městyse Nedvědice celkem 15x a projednala následující záležitosti:

Na závěr přijměte pozvání na letošní 
Slavnosti Pernštejnského panství. Pro-
gram a bližší informace naleznete jako 
přílohu tohoto čísla Zpravodaje. Děkuji 
všem, kteří se na přípravě a vlastní reali-
zaci Slavností jakkoli podílejí.

Celému pedagogickému sboru a všem 
dětem přeji zasloužený prázdninový od-
počinek po náročném školním roce. Po-
dobně přeji také Vám, milí spoluobčané, 
ať máte během letních měsíců dostatek 
příležitostí k relaxaci, zábavě a poznává-
ní. Prožijte léto ve zdraví a pohodě.

Petr Konečný

V sobotu 18. května bylo slavnostně přivítáno mezi občany městy-
se Nedvědice celkem šest nových občánků. Před desátou hodinou po-
stupně přicházeli do obřadní síně rodiče se svými dětmi. Byli přivítáni 
zástupci obce. Na tradiční akci Vítání občánků se nově narozené děti 
symbolicky staly plnohodnotnými občany městyse Nedvědice. 

Na úvod zazpíval dětský pěvecký sbor Cvrčci v doprovodu paní 
Mgr. Petry Glosr Cvrkalové. Dále bylo paní místostarostce Mgr. Ilo-
ně Lukáškové představeno postupně šest dětí: Teodor Littera, Lucie 

Švíková, Vojtěch Šikula, Beata Štěpánková, Petr Štourač, Sofie Ko-
tásková. Rodiče přidali svůj podpis do připravené pamětní knihy, 
byla jim předána květina a malý dar jménem obce.

Na závěr byla realizována společná fotografie, zájemci si mohli 
nechat vyfotit své dítě a rodinu u symbolické dřevěné kolébky. 
Sadu fotografií pak obdrží rodiče jako další pozornost městyse.

Veronika Flajšingrová, matrikářka

Rozšíření hřbitova
Foto: Michal Burýšek

Foto: Petra Zbořilová
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RMN neschválila

1.	 Pronájem sokolovny v Nedvědici 
v termínu 8. 6. 2024 panu D. Stachovi 
z důvodu kolize již schválené akce.

2.	 Pronájem sokolovny v Nedvědici 
v termínu 22. 5. 2025 pro Nadační 
fond Vrba z důvodu kolize již schvále-
né akce.

3.	 Podporu z rozpočtu městyse Nedvědi-
ce pro Nadační fond VRBA na náklady 
spojené s nákupem ubrusů.

4.	Podporu z rozpočtu městyse Nedvědi-
ce pro Linku bezpečí z. s. na náklady 
spojené s podporou činnosti.

RMN	vzala	na	vědomí

1.	 Záznam o provedení prověrky stavu 
BOZP 2024 ZŠ a MŠ Nedvědice.

2.	Doklad o kontrole provozuschopnosti 
PBŘ ZŠ a MŠ Nedvědice.

3.	Oznámení o změně provozu mateřské 
školy v měsíci červenci a srpnu 2024 
ZŠ a MŠ Nedvědice.

4.	Protokol o výsledku veřejnosprávní 
kontroly ZŠ a MŠ Nedvědice.

RMN	projednala

1.	 Slavnosti Pernštejnského panství 
2024.

18.	Pronájem sokolovny v Nedvědici dne 6. 4. 
2024 pro Základní organizaci Českého 
svazu zahrádkářů místní organizaci Ned-
vědice a zároveň prominula nájemné.

19.	Pronájem sokolovny v Nedvědici dne 
22. 2. 2025 pro Myslivecký spolek 
Sejřek – Skorotice pro pořádání II. My-
sliveckého plesu a zároveň prominula 
nájemné.

20.	Pronájem sokolovny v Nedvědici dne 
8. 3. 2025 pro Nadační fond Vrba za 
účelem pořádání Charitativního plesu 
a zároveň prominula nájemné.

21.	Pronájem sokolovny v Nedvědici dne 
21. 2. 2026 pro Nadační fond Vrba za 
účelem pořádání Charitativního plesu 
a zároveň prominula nájemné.

22.	Pronájem jídelny v sokolovně v Ned-
vědici dne 25. 5. 2024 panu L. Janouš-
kovi dle platného ceníku městyse Ne-
dvědice.

23.	Pronájem areálu u rybníka v termí-
nech 8. 6. 2024 a 21. 9. 2024 pro 1. RK 
Nedvědice a v obou termínech promi-
nula nájemné.

24.	Pronájem sokolovny v Nedvědici dne 
8. 6. 2024 paní A. Čechové dle platné-
ho ceníku městyse Nedvědice.

25.	Pronájem jídelny v sokolovně v Ned-
vědici v termínu 18. 7. – 19. 7. 2024 
panu F. Sedlářovi dle platného ceníku 
městyse Nedvědice.

26.	Ceník městyse Nedvědice.
27.	Výroční zprávu za rok 2023 dle záko-

na 106/1999 Sb. § 18.
28.	Pronájem sokolovny dne 27. 4. 2024 

pro Klub českých turistů, odbor Ned-
vědice za účelem pořádání 51. ročníku 
turistického pochodu a zároveň pro-
minula nájemné.

29.	Pronájem sokolovny dne 3. 5. 2024 
panu V. Dingovi za účelem uspořádá-
ní narozeninového koncertu a stano-
vuje nájemné ve výši 2 500 Kč.

30.	Pronájem sokolovny dne 11. 8. 2024 
panu S. Škvařilovi dle platného ceníku 
městyse.

31.	Pronájem areálu u rybníka v Nedvědi-
ci dne 25. 5. 2024 pro SDH Nedvědice 
za účelem pořádání dětských závodů 
a zároveň prominula nájemné.

32.	Pronájem areálu u rybníka v Nedvědi-
ci dne 31. 8. 2024 pro SDH Nedvědice 
za účelem pořádání IX. ročníku Den 
s hasiči v Nedvědici a zároveň promi-
nula nájemné.

33.	Vnitroorganizační směrnici městyse 
Nedvědice o účetnictví.

34.	Darovací smlouvu s paní Ing. J. Uhro-
vou na darování obrazu.

35.	Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo na 
akci Rekonstrukce historického domu 
čp. 32 Nedvědice.

36.	Podmínky přijímání dětí k předškolní-
mu vzdělávání ZŠ a MŠ Nedvědice.

37.	Navýšení příspěvku na provoz ZŠ 
a MŠ Nedvědice ve výši 20 000 Kč za 
účelem spolufinancování dopravy na 
plavecký výcvik.

38.	Převod hospodářského výsledku 
93 813,27 Kč za rok 2023 do rezerv-
ního fondu ZŠ a MŠ Nedvědice.

39.	Účetní závěrku ZŠ a MŠ Nedvědice za 
rok 2023.

40.	Smlouvu o poskytnutí dotace z roz-
počtu JMK na podporu Infocentra Ne-
dvědice na rok 2024.

41.	Finanční dary z rozpočtu městyse 
Nedvědice pro:
1) SK Pernštejn, z. s. ve výši 5 000 Kč
2) Freedom Art, z. s. ve výši 5 000 Kč
3) ZpěvAhra, z. s. ve výši 5 000 Kč
4) SDH Pernštejn ve výši 5 000 Kč
5) Klub českých turistů, odbor Ned-

vědice ve výši 5 000 Kč
6) Klub lyžařů Nedvědice ve výši 5 000 Kč
7) ROSPUK, z. s. ve výši 5 000 Kč
8) Myslivecký spolek Sejřek – Skoro-

tice ve výši 5 000 Kč
9) SkasaN, z. s. ve výši 15 000 Kč
10) SDH Nedvědice ve výši 15 000 Kč
11) Základní organizace Českého za-

hrádkářského svazu Nedvědice ve 
výši 15 000 Kč

12) Svaz tělesně postižených v České 
republice, o. s., MO Nedvědice ve 
výši 15 000 Kč

13) 1. RK Nedvědice ve výši 15 000 Kč
14) SH ČMS – okrsek Nedvědice ve 

výši 5 000 Kč
42.	Finanční podporu z rozpočtu městyse 

Nedvědice pro:
1) SDH Pernštejn na náklady spojené 

s podporou činnosti spolku ve výši 
20 000 Kč

2) SDH Nedvědici na náklady spoje-
né s uspořádáním dětské hasičské 
soutěže ve výši 10 000 Kč

3) SDH Nedvědici na náklady spoje-
né s podporou hasičské mládeže 
ve výši 20 000 Kč

4) SDH Nedvědice na náklady spoje-
né s uspořádáním IV. ročníku Dra-
kiády ve výši 5 000 Kč

5) SDH Nedvědice na náklady spoje-
né s uspořádáním IX. ročníku Dne 
hasičů v Nedvědici ve výši 5 000 Kč

6) Svaz tělesně postižených, místní orga-
nizace Nedvědice na náklady spojené 
s podporou činnosti spolku uspořádá-
ním zájezdů ve výši 15 000 Kč

7) 1. RK Nedvědice, z. s. na náklady 
spojené s podporou činností spol-
ku ve výši 10 000 Kč

8) 1. RK Nedvědice, z. s. na náklady 
spojené s uspořádáním Ženských 
rybářských závodů ve výši 5 000 Kč

9) 1. RK Nedvědice, z. s. na náklady 
spojené s uspořádáním Dětských 
rybářských závodů ve výši 5 000 Kč

10) Klub českých turistů, odbor Nedvě-
dice na náklady spojené s uspořádá-
ním 51. ročníku pochodu Za krása-
mi okolí Nedvědice ve výši 10 000 Kč

11) Klub českých turistů, odbor Ned-
vědice na náklady spojené s uspo-
řádáním turistického zájezdu ve 
výši 5 000 Kč

12) Freedom Art, z. s. na náklady spo-
jené s pořádáním akce posezení 
u cimbálu ve výši 5 000 Kč

13) Freedom Art, z. s. na náklady spo-
jené s prorodinnou aktivitou ve 
výši 5 000 Kč

14) Freedom Art, z. s. na náklady spo-
jené s pořádáním akce Mezinárod-
ní den tance ve výši 5 000 Kč

15) Freedom Art, z. s. na náklady spoje-
né s oslavou 10 let ve výši 5 000 Kč

16) Freedom Art, z. s. na náklady spo-
jené s provozem aktivit centra ve 
výši 5 000 Kč

17) Freedom Art, z. s. na náklady spo-
jené se spoluprací centra a škol-
ní družiny ZŠ Nedvědice ve výši 
5 000 Kč

18) ZpěvAhra, z. s. Nedvědice na ná-
klady spojené s provozem aktivit 
spolku ve výši 5 000 Kč

19) ZpěvAhra, z. s. Nedvědice na ná-
klady spojené s pořádáním operky 
Budulínek ve výši 5 000 Kč

20) ZpěvAhra, z. s. Nedvědice na 
náklady spojené s pořádáním 
představení Co Čech – to muzikant 
ve výši 5 000 Kč

21) Akvarteto, z. s. na náklady spoje-
né s pořádáním Festivalu komorní 
hudby Komořinka s Akvartetem ve 
výši 5 000 Kč

22) SK Pernštejn Nedvědice, z. s. na 
náklady spojené s podporou čin-
nosti spolku ve výši 100 000 Kč
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Cvičení nejmenších

ZPRÁVY Z KOMISÍ

Informace z jednání zastupitelstva městyse

ZMN	schválilo

1.	 Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Nedvědice o místním poplatku z po-
bytu.

2.	 Obecně závaznou vyhlášku městy-
se Nedvědice o místním poplatku za 
obecní systém odpadového hospo-
dářství.

3.	 Obecně závaznou vyhlášku městy-
se Nedvědice o místním poplatku za 
užívání veřejného prostranství.

4.	 Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Nedvědice o místním poplatku ze psů.

5.	 Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Nedvědice o nočním klidu.

6.	 Obecně závaznou vyhlášku městy-
se Nedvědice o regulaci provozování 
hazardních her.

7.	 Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Nedvědice, kterou se zrušuje obecně 
závazná vyhláška č. 1/1997, o pod-
mínkách chovu zvířat na území obce 
Nedvědice.

8.	 Střednědobý výhled městyse Nedvě-
dice na roky 2025–2029.

ZMN	vzalo	na	vědomí

1.	 Zprávy z Rady městyse Nedvědice.
2.	 Zprávy z výborů a komisí.
3.	 Rozpočtová opatření číslo 12, 13, 14, 17, 

19/2023 a 1/2024.
4.	 Zápis z dílčího přezkoumání hospoda-

ření městyse Nedvědice, okres Brno – 
venkov za rok 2023.

5.	 Schválený závěrečný účet DSO Tiš-
novsko za rok 2022.

Od posledního vydání Zpravodaje zasedalo Zastupitelstvo městyse Nedvědice 2x a projednalo následující záležitosti:

9.	 V rámci rozpočtu městyse Nedvědice 
na rok 2024 dary, dotace a příspěvky 
právnickým a fyzickým osobám.

10.	 Rozpočet městyse Nedvědice na rok 
2024 jako schodkový, financování 
ve výši 32 499,1 tis. Kč bude hrazeno 
převodem z přebytku hospodaření 
minulých let.

11.	 Prodej a Kupní smlouvu na prodej 
pozemku par. č. 946/3 v kat. ú. Ned-
vědice pod Pernštejnem za cenu sta-
novenou dle znaleckého posudku.

12.	 Rozpočtové opatření číslo 16/2023 
a 2/2024.

6.	 Schválený závěrečný účet DSO KTS 
Ekologie za rok 2022, Schválený roz-
počet DSO KTS Ekologie na rok 2023, 
Schválený rozpočet DSO KTS Ekologie 
na rok 2024 a Schválený střednědobý 
výhled rozpočtu DSO KTS Ekologie na 
roky 2025–2026.

7.	 Schválený závěrečný účet Mikroregi-
onu Pernštejn za rok 2022, Schválený 
rozpočet Mikroregionu Pernštejn na 
rok 2024 a Schválený střednědobý vý-
hled rozpočtu Mikroregionu Pernštejn 
2025– 2029.

8.	 Schválený závěrečný účet SVK Žďársko 
za rok 2022, Schválený rozpočet SVK 
Žďársko na rok 2023, Schválený rozpo-
čet SVK Žďársko na rok 2024 a Schvá-
lený střednědobý výhled rozpočtu SVK 
Žďársko na roky 2025–2028.

Také letos jsme využívali velmi dobře 
vybavenou tělocvičnu nedvědické základ-
ní školy při našem pravidelném cvičení.

 Cvičení mladších dětí navazuje na loni 
a předloni získané dovednosti. Snažíme 
se posouvat náročnost a kvalitu provede-
ní pohybu. Atletickou průpravu jednot-
livých disciplín mohou děti prověřovat 
nyní v letním období při pobytu na hřišti 
a v přírodě. Házení a chytání míče pat-
ří k základní výbavě každého sportovce. 
Přehazovaná učí elementární spolupráci 
při hře, s basketbalovým míčem jsme už 
také šikovnější, určitě potřebujeme ještě 
hodně trpělivosti. A gymnastika? Cvičíme 
na koberci, hrazdě, na nejoblíbenějších 
kruzích, pilujeme přeskok. Výsledky jsou 

povzbudivé… Jednoznačně se potvrzuje, 
že mnohé, co se nezdaří na první pokus, 
lze zvládnout vytrvalostí, trpělivostí a se-
beovládáním.

Čtvrteční hodinka určená pro společné 
cvičení rodičů a dětí pomáhá mj. rozvíjet 

Petr Konečný

kamarádské vztahy mezi nejmenšími cvi-
čenci. Jejich radost z pohybu je nakažlivá. 
Pokud někdo překonává bázlivost či ne-
dostatek sebedůvěry, povzbuzení rodičů 
a vzor úspěšného kamaráda dokáží divy. 
Při našem cvičení bývá hlučno i veselo, 
pestrost aktivit ale střídá i soustředění 
a snaha provést pohyb dle pokynů. Opičí 
dráha prověří mrštnost, sílu i odvahu.

Rodiče, společného času se svými rato-
lestmi v tělocvičně určitě nebudete nikdy 
litovat. Kéž by si děti zachovaly přiroze-
nou chuť k pohybu také v letech následu-
jících… 

Libuše Císařová 
za KKS

Posilujeme na lavičkách
Foto: Eva ZemanováVánoční světelný řetěz a společné rozsvěcování

Nácvik rovnováhy
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Family Cup podruhé

Vzhledem k presu na termíny akcí jsme přesunuli letošní 
2. ročník Family Cupu – odpoledne plného pohybu pro celé rodi-
ny – oproti původnímu plánu už na neděli 19. května. Součástí 
byl Nedvědický běh – okruh o délce 500 m pro děti, dále pro do-
spělé 4km běh terénem pod Horou do Černvíru a zpět. Proměnli-
vé počasí, hlavně prudký déšť těsně před začátkem sportovního 
odpoledne, nám zkomplikovaly situaci. Jsme rádi, že ti, co při-
šli, byli spokojeni, neřešili jsme žádný úraz ani zranění. Naopak 
sluníčko a nadšení účastníků spravilo všem náladu. Děti i jejich 
rodiče absolvovali trasu od workoutového přes dětské hřiště, 
hasičské aktivity u hasičky a vyzkoušeli různé pohybové doved-
nosti na školním hřišti. Odměnou byl opět u sokolovny umístě-

ný zipline a obří, zcela nový skákací hrad. Zde hlavně ti nejmenší 
nechali poslední zbytky sil. Děkujeme SkasaNu, SDH a městysi 
Nedvědice za veškerou pomoc a spolupráci.

KKS

Mírový běh Peace Run 2024 v Nedvědici

Mírový běh Peace Run 2024 přinesl 
svoje ušlechtilé poselství i k nám do Ne-
dvědice. V neděli 2. června jsme přivítali 
mírovou běžeckou štafetu se symbolickou 
pochodní. Početná skupina dětí a dospě-
lých doprovodila 15 běžců (Brazílie, Spo-
jené království Velké Británie a Severního 
Irska, Slovensko, Maďarsko, Portugalsko, 
Ukrajina, Rusko, Itálie, Lotyšsko, a Čes-
ko) do areálu u rybníka. Na bezpečnost 
sportovců během pohybu po komunikaci 
dbali členové SDH Nedvědice. Na pódiu 
u rybníka proběhl asi hodinový program. 
Aby děti mohly správně přiřadit namalo-

vanou státní vlajku konkrétnímu státu, 
jednotliví sportovci svoji zemi představili 
formou hádanky. Dále zazpívali meziná-
rodní hymnu Peace Run, také doplnili fak-
ta z historie běhu. Založen byl v roce 1987 
a zapojily se do něj už statisíce běžců ze 
140 zemí. Opravdu emotivní byly oka-
mžiky, kdy přítomní diváci mohli při pře-
dávání mírové pochodně v duchu poslat 
svá přání do dalších měst a zemí. Potom 
společně s běžci absolvovali symbolický 
okruh přes pět kontinentů. Mnozí přiloži-
li ruku k dílu při sázení Stromu míru. Buk 
převislý a pamětní kámen z nedvědického 

mramoru s informační tabulkou zůsta-
nou trvalou připomínkou toho, co spoju-
je lidi napříč všemi kontinenty. Na závěr 
přítomní malovali barevnými křídami 
svoje představy o přátelství a šťastném 
světě. Děkujeme paní učitelce K. Vejros-
tové a všem dětem ze základní školy za 
spolupráci při realizaci celé akce. Mezi-
národní běžecká štafeta pokračovala dále 
přes hrad Pernštejn do Bystřice n. P., cíle 
jedné z letošních 14 etap vedoucích přes 
území naší republiky. 

KKS a redakce Zpravodaje

Family Cup 
Foto: Lenka VálkováFoto: Petr Konečný

Peace Run
Foto: Archiv pořadatelů Peace Run

Peace Run
Foto: Archiv MN
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Komorní koncert

Bruslení na bystřickém zimním stadionu

Svratecké údolí pohledem historika

Nejstarší sakrální architektura ve svra-
teckém údolí a Gotické stavitelství v povodí 
řeky Svratky. Takto pojmenoval první dvě 
části svých přednášek Mgr. Aleš Flídr, 
působící na Filozofické fakultě brněnské 
Masarykovy univerzity. Zájem o středo-
věk jej přivedl k hlubokému odbornému 
zkoumání architektury na březích Svrat-
ky, tedy mj. v oblasti, kde žijeme. Docela 
přirozeně toužíme seznamovat se s vý-
sledky nejnovějších badatelských objevů. 
Enormní zájem o výše uvedená téma-
ta přitáhl do obřadní síně historického 
domu čp. 32 a následně do sokolovny 
posluchače z Nedvědice i okolí. Je vidět, 
že společná historie dokáže zaujmout bez 
ohledu na generace i katastr. S přednáše-
jícím jsme putovali krajinou, kterou více 
méně každý z nás zná, ale kolik nového 
a překvapivého jsme se dozvěděli. Pan 
Flídr uváděl informace o lo-
kalitě samotné, o architekto-
nických detailech, rozkrýval 
vztahy mezi zadavateli a sta-
viteli. S pomocí skvělé foto-
dokumentace a nákresů jsme 
srovnávali půdorysy se sta-
vebními vývojovými etapami 
i současný stav objektů. Obo-
hacující bylo seznámení s me-
todou dendrochronologie, viz 
kostel sv. Václava na Dolním 
Čepí, a s tzv. lidarovými ma-
pami, jež dokáží s neuvěřitel-
nou přesností zachytit reliéf 
krajiny a sklon terénu včetně 

pozůstatků i již neexistujících staveb. Sly-
šeli jsme, proč si vybral právě kapli svaté 
Anny na Veveří, tišnovský kostel, kláštery 
v Předklášteří a Doubravníku, naprosto 
unikátní kostel Nanebevzetí Panny Ma-
rie v Černvíru, kostely v Deblíně, Dolních 
Loučkách, Žďárci, na Bukově, hornickou 
kapli ve Švařci… nedvědický kostel svaté 
Kunhuty také nezůstal mimo pozornost. 
Možná patříte mezi ty, kteří už se byli na 
vlastní oči přesvědčit o detailech ukry-
tých v portálech, klenbách, zdech či ok-
nech zmiňovaných staveb…

Přednášky proběhly 26. ledna a 23. úno-
ra. Třetí navazující část je naplánována na 
22. listopad. Nepochybně bude stát za ná-
vštěvu, jste srdečně zváni!

Libuše Císařová 
za KKSTěší nás, že i klasická, chcete-li vážná, 

hudba má v Nedvědici a okolí své ob-
divovatele. Ti, kteří si vybrali z našeho 
kulturního kalendáře komorní koncert 
(obřadní síň, 19. duben), ocenili vir-
tuózní hru všech tří umělců, manželů 
Víta a Olgy Spilkových – klarinety, Kar-
la Plocka – viola. Koncert byl pomyslně 
věnován letošnímu Roku české hudby, 
vyslechli jsme skladby W. A. Mozarta, 
F. V. Kramáře, A. Dvořáka a B. Smetany. 
Prožili jsme krásný hudební podvečer. 
Děkujeme vedení obce za trvalou pozor-
nost a podporu, které věnuje podobným 
akcím. Hudební nabídka je v Nedvědici 
opravdu různorodá.

KKS

Letošní sezóna bruslení pro nedvědickou 
veřejnost na bystřickém zimáku trvala po-
měrně dlouho. Přesněji řečeno dostatečně 
dlouho pro všechny, kdo dali přednost ak-
tivnímu pohybu před nedělním pohodlíč-
kem. Začali jsme totiž už  v říjnu, končili 
v polovině března. Tentokrát se podařilo za-
jistit ledovou plochu na šedesát minut v po-
obědovém čase, tedy vždy v neděli od 12:45 

do 13:45 hodin. Ohlas většiny bruslících 
na tento termín byl příznivý, uvědomuje-
me si, že těžko lze vyhovět všem. Vzhledem 
k vytíženosti ledové plochy jsme vděčni za 
přijatelnou dobu, nota bene pravidelnou. 
Zpestřením pro malé i velké bruslaře bylo 
předvánoční bruslení s pohybovými hrát-
kami a drobnou nadílkou. Závěrečný kar-
neval na ledě přilákal více jak pětadvacet 

masek… a jak nápaditých. Poděkování za 
spolupráci posíláme SkasaNu.

Letošní zima na sporty sobě vlastní po-
někud zanevřela. Podmínky spíše nebyly, 
než byly. Finanční podpora obce, kterou 
věnuje volnočasovému bruslení Nedvě-
dických, je více než chvályhodná. 

KKS

Bruslení na ledě
Foto: Libuše Císařová

Karneval na ledě
Foto: Lenka Válková

Komorní koncert
Foto: Blanka Dračková

Gotické stavitelství
Foto: Blanka Dračková
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Ptačí svět v našem okolí

Ukliďme Nedvědici

Motýli byli skvělí! Na co se může-
me těšit příště? To byla reakce mnoha 
z vás, kteří jste v březnu loňského roku 
navštívili besedu paní MUDr. Bohumí-
ry Hrabálkové o „létajících drahoka-
mech“, jak bývají motýli také označo-
váni.

 A opravdu jsme mohli pokračovat 
v obdivování živočišné říše v příro-
dě, jež nás obklopuje. 15. března t. r. 
v tradičních prostorách historického 
domu čp. 32 navázala paní Hrabál-
ková vhledem do ptačího světa v nej-
bližším i vzdálenějším okolí Nedvědi-
ce. Na téměř stovce fotografií představila 
rozmanitost zpěvného ptactva, což zna-
menalo asi 80 jedinců. Její lovy beze zbra-

ní s fotoaparátem v ruce mají mimořádné 
trofeje v podobě unikátních záběrů. Opět, 
jak je pro přednášející příznačné, uváděla 

detaily k vzhledu, hlasovým proje-
vům i chování ptáčků. Může spolé-
hat na skvělou paměť při lokalizaci 
snímků. Zajímavá byla i doplnění in-
formací z řad publika. Nebyla nouze 
o vtipné komentáře, také se ukázalo, 
jak je čeština nápaditá při pojmeno-
vávání některých ptačích zástupců. 
Potvrzuje se, že obdivovatelů opeře-
ných obyvatel luk, polí a lesů je mezi 
vámi docela dost. Ptačí svět vníma-
ný zrakem a sluchem žije. Rozeznat 
stehlíka, vlhu, moudivláčka a další 
dokáže opravdový znalec. Děkujeme 
paní Hrabálkové za její přednášku. 

Libuše Císařová
za KKS

Letošní ročník akce proběhl v sobotu 
20. dubna. Přestože počasí úklidu příliš 
nepřálo, protože bylo mokro a zima, déšť 
se nám naštěstí vyhnul. Zapojilo se ko-
lem 30 účastníků všech věkových katego-
rií, někteří uklízeli individuálně, někteří 
v jiném termínu a někteří vyrazili spo-
lečně v 9:30 hod. z místa srazu u radni-
ce. Z odpadků, které se válely všude, bylo 
tradičně nejvíce obalů různého druhu 
(od cukrovinek, brambůrků, plechovek 
a PET lahví od nápojů). Našla se i mikro-
vlnná trouba či sáček od mléka. Na závěr 
se zájemci sešli u splavu, kde se u ohně 
ohřáli a opekli si špekáčky. Děkujeme 
všem, kteří se zapojili, a také všem, kteří 
odpadky odhazují do odpadkových košů, 
kterých máme všude dost. 

Retro vsuvka na závěr: Dříve narození 
si určitě pamatují na dobu, kdy jsme mlé-
ko v sáčcích kupovali. Sáčky s modrým 
potiskem byly pro polotučné mléko (litr 
za 2,- Kčs), s červeným potiskem pro pl-
notučné (litr za 3,10 Kčs). Radovali jsme 
se, když jsme donesli domů sáček nepo-
rušený a mléko nám nevyteklo do tašky. 
Sáčky byly v 80. letech minulého století 
postupně nahrazeny Tetra Paky, které se 
používají dodnes.

Blanka Dračková
za KŽPS

Ptačí svět v našem okolí
Foto: Blanka Dračková

Foto: Blanka Dračkova 

Foto: Archiv KŽPS



10

V období od prosince	2023 
do května	2024 nás opustili: 

Irena Burianová
RNDr. Pavel Blahák
Jiří Vrabec
Václav Staroštík
Oldřich Vejrosta

BLAHOPŘEJEME!MNOHO RADOSTI 
A ŠTĚSTÍ DO ŽIVOTA
PŘEJEME: Všem oslavencům narozeným v měsících leden	 –	 květen přejeme především 

pevné zdraví, hodně štěstí a spokojenosti do dalších let.

65	let
František Sedlář
Jan Holeček, 
Ľ ubomír Hrušovský

70	let
Josef Burýšek
Marie Hrstková
Věra Podušková
Miloslav Císař
Miroslav Dvořáček
Helena Marešová
Anna Bednářová

Marie Fliglová
Jarmila Hanzlíková

75	let
Jaroslava Opatřilová
Jana Justová
Zdeněk Klečka

80	let
Marie Opltová 
Josef Oplt
Marie Záluská
Věra Vázlerová

Jiří Jízdný
Rudolf Opatřil
Jiří Šmíd
Gizela Rakušanová
Lubomír Janoušek
Vladimír Štarha

85	let
Jiřina Ostrá
Marie Čadílková
Ilona Ročková

90	let
Růžena Burýšková 

92	let
Miroslav Ostrý

94	let
František Kříček

Sofii Kotáskové

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SPOLKY A ORGANIZACE

Hudební a cestovatelská sezóna v OBŘADCE byla fantastická!

Umění povznáší duši a cestování je nej-
lepší způsob vzdělávání. Tuto naši vizi 
a misi se nám podařilo zcela naplnit při re-
alizaci hudebních a cestovatelských pod-
večerů v sezóně 23/24. Po celou sezónu 
panovala skvělá nálada a týmové nadšení. 
Nejlepší odměnou pak byla zaplněná ob-
řadka, přátelská atmosféra, povznášející 
diskuse, známé tváře a váš úsměv.

Galeristka Stanislava Macháčková 
a jazzový kytarista Milan Kašuba. To bylo 
velké finále s ještě větším přesahem, 
lázně ducha. Bylo nám ctí hostit tyto dvě 
inspirativní osobnosti

Vladimír Javorský zpíval a hrál s kape-
lou. Do svého projektu si přizval špičkové 
hudebníky, kteří působí v dalších tuzem-

ských i zahraničních kapelách. Říkal jim 
mladí divočáci. Respekt a chemie mezi 
hudebníky nás provázela po celou dobu 
koncertu.

Co	vás	čeká	v	nové	sezóně	24/25?

8.	11.	2024	TOMÁŠ	ETZLER – cesto-
vatelský podvečer se spisovatelem a novi-
nářem, který pracoval pro CNN i Českou 
televizi. Autor knih Novinářem v Číně.
7.	 12.	 2024	 THE	 BLADDERSTONES 

– členy této hudební kapely můžete znát 
například z Jablkoně nebo Plastic People 
of the Universe. Těšit se můžete na pořád-
nou dávku skvělé hudby.

V současné době připravujeme program 
na celou sezónu cestovatelských a hudeb-
ních podvečerů a chystáme pro vás překva-
pení...

Velké díky organizátorovi akce, tím je 
městys Nedvědice, ale i Kristýnce, Jitce, 
Evičce, Hance, Iloně, za všech okolností in-
spirativní Janě Mokré a především Emičce 
a také všem, co nám jakýmkoliv způsobem 
pomáhají, inspirují nás a fandí nám.

Klára Pytlíková

Vladimír Javorský a jeho sladěné fanynky 
Foto: Kristýna Lipovská

Stanislava Macháčková a Milan Kašuba 
Foto: Klára Pytlíková

The BladderStones
Foto: Archiv kapely
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Freedom Art a ZpěvAhra – stále se něco děje

V Nedvědici se plesalo pro dobrou věc

Na Freedomu se ani trochu nezahálí. Rok 2023 jsme zakončili 
již tradičním vánočním koncertem v kostele svaté Kunhuty, na 
kterém vystoupily oba nedvědické pěvecké sbory sdružené ve 
spolku ZpěvAhra – PATRON i Cvrčci. Za doprovodu vánočních 
melodií jsme se všichni společně naladili na nadcházející vánoč-
ní svátky. 

Začátek roku jsme pak přivítali inspirativním seminářem Síla 
vize v životě. Jarní prázdniny proběhly opět v režii našeho masko-
ta Artíka. Pro celou rodinu byla připravena hra pojmenovaná Pro-
bouzení Artíka s hledáním skřítků. Protože se snažíme na Freedo-
mu ctít tradice, hned další týden následovala Masopustní stezka 
aneb cesta za poznáním masopustních maškar. V březnu se školáci 
dozvěděli, jak si mají nachystat zdravou sváču a na Velikonoce 
se děti a rodiče vydali hledat velikonoční poklad a tvořili ve vý-
tvarné třídě. 

Tematické stezky se staly velmi oblíbenými, a tak se týden před 
pálením čarodějnic děti opět na jednu vydaly – tentokrát jak ji-
nak než čarodějnou. Každý rok patří druhá květnová neděle ma-
minkám, ani my jsme na ně nezapomněli a pěvecký sbor Cvrčci 
si pro maminky připravil operku Budulínek z repertoáru pánů 
Svěráka a Uhlíře. 

V centru Freedom Art samozřejmě stále probíhají kroužky, na-
vázali jsme spolupráci se školní družinou a Svazem tělesně po-
stižených v Nedvědici, se kterým organizujeme v obřadní síni 
cvičení paměti. 

Během následujících měsíců nás čeká řada dalších akcí. Tou 
nejdůležitější je Pohádkový les, který se letos uskuteční v sobotu 
7. září. Při této příležitosti Freedom Art oslaví své krásné kulaté 
desáté narozeniny. 

Těšíme se na setkání.
Tým centra Freedom Art 

Nedvědická sokolovna se v sobotu 17. 2. 2024 proměnila v no-
blesní plesový sál, rozezněly se tóny Salonního orchestru Brno, 
na parket se vydaly taneční páry z blízkého i dalekého okolí 
a Charitativní ples Nadačního fondu Vrba byl již po osmé zahájen. 

Každý rok víme, že budeme svědky elegance a vkusu, jak se na 
řádný ples sluší a patří. Jinak tomu nebylo ani letos. Vídeňský 
valčík střídaly energické rytmy jivu následované romantickým 
waltzem. Několik tanečních vystoupení během večera skvěle 
zpestřilo program – ať už to byla děvčata z místního Komunitní-
ho a volnočasového centra Freedom Art, dámy z taneční skupiny 
LOTA nebo profesionální tanečníci, manželé Čechovi z taneční 
školy Stabil Studio Brno – vše bylo dokonalé. 

Bohatá tombola, skvělé jídlo a pití a dobrá společnost už jen 
krásně podtrhly krásu celého večera.

Opravdovou třešničkou na dortu byl pak koncert populární 
zpěvačky Markéty Konvičkové, která svým energickým vystou-
pením roztančila celý sál. 

Děkujeme všem organizátorům, kteří tuto velkou akci připra-
vili. Strávili jsme v Nedvědici krásný večer a odcházeli s dobrým 
pocitem, že jsme podpořili ty, kteří to tolik potřebují – ovdovělé 
rodiny s dětmi, kterým byl celý ples věnován. 

Už teď se těšíme na devátý ročník charitativního plesu, který se 
bude konat v sobotu 8. 3. 2025. 

Anna Chodáková

Foto: Petra Glosr Cvrkalová 

Charitativní ples
Foto: Kristýna Halamková



12

Co nového u zahrádkářů?

Jasan je tu i pro vás

Po zimních měsících, které jsou pro zahrádkáře odpočinkovým 
časem, nastává jaro. Tím začíná období pracovní činorodosti ať 
už ve sklenících, zahrádkách, nebo sadech. Naše organizace za-
hajuje v tomto období přípravy na další akce určené pro veřej-
nost. Prvním počinem bylo svolání výroční členské schůze. Ta se 
konala 6. 4. 2024. Po mnoho let byla místem našeho setkávání 
jídelna místní ZŠ, tentokrát jsme se potkali v nedvědické soko-
lovně. Po ukončení schůze následoval volný program, který nám 
zpříjemnil svým vystoupením Václav Ondra. 

Na měsíc červen připravujeme dvě akce většího rozsahu. Tou 
první, a myslím, že i úspěšnou z pohledu účastníků, bude zájezd 
do exotické zahrady Přibice, spojený s návštěvou levandulo-
vé farmy ve Starovičkách. Zároveň probíhá příprava na tradiční 
Slavnosti Pernštejnského panství u rybníka. Určitě se zastavte 
a nechte se překvapit, co dobrého jsme pro vás přichystali. 

O dalších akcích svazu zahrádkářů budeme průběžně informovat.

Jana Sísová, za MO zahrádkářů

„Nemůžu dostat děti k zubaři. Ony z té 
školy prostě úplně odmítají odejít.” Takové 
problémy řešíme v naší Montessori škole 
Jasan (pobočka tišnovské ZŠ ZaHRAda). 
Děti se v naší škole cítí jako doma a vzdě-
lávání je pro ně vzrušujícím dobrodruž-
stvím. Nestalo se to ale samo. Touha po 
učení u našich žáků čerpá z obrovského 
profesního i osobního nasazení našich 
pedagogů, asistentů, dobrovolníků a dal-
ších příznivců školy. Montessori metoda 
učení nám dává hluboký smysl, a proto 
vykonáváme naši práci s vervou. Jaké to 
je, když někdo dělá práci s vervou? To jste 
si mohli s námi vyzkoušet v tomto škol-
ním roce hned několikrát. Pro vás, veřej-
nost, jsme zorganizovali hned několik 
akcí. Například:

JASAN	FEST

Veselý festival (nejen) o Montessori 
vzdělávání proběhl 13. 10. 2023 v ned-

vědické sokolovně a přilehlém okolí. Pro-
gram na něj připravili děti, rodiče, prů-
vodci i dobrovolníci z Jasanu. Mohli jste si 
na něm prohlédnout tvůrčí stánky našich 
dětí, vyrobit si něco v dílničkách pro děti 
i dospělé, povozit se na konících nebo od-
padnout smíchy u divadla, které zahrály 
děti z Jasanu (představení se muselo pro 
velký úspěch opakovat). Kdo se chtěl do-
zvědět něco o naší škole, mohl si prohléd-
nout výstavu o Montessori metodě nebo 
vidět krátký film o naší škole a zjistit, ja-
kým způsobem se ověřují znalosti dětí, 
když se neznámkuje, a jak Montessori 
systém zaručuje, že se děti danou látku 
opravdu naučí. Součástí byla i diskuse 
o vzdělávání, které se zúčastnil také ře-
ditel ZaHRAdy Mgr. Jiří Vorlíček a dětská 
psycholožka Mgr. Lenka Palečková. Ja-
san Festu se zúčastnilo zhruba 300 lidí 
a všichni se těšíme na příští ročník.

ČAROLES

Další akcí, kterou jsme pořádali pro ve-
řejnost, byl Pohádkový	Čaroles, který se 
konal 24. 2. 2024. Čaroles je již tradiční 
akcí, kterou připravují děti, průvodci i ro-
diče z Jasanu. Na akci se sjeli děti i rodiče 
z širokého okolí, celkem jsme napočíta-
li 200 účastníků. Ti absolvovali trasu od 
parkoviště až na Pernštejn. Malí dobro-
druzi plnili v lese pestré úkoly, po jejichž 

absolvování si mohli vybrat z několika 
truhel plných odměn, na které se složily 
děti z Jasanu, a nakonec se svezli zpátky 
hradním vláčkem. Každý rok se snažíme 
akci o malinký kousek vylepšovat, a tak 
se letos mohli návštěvníci občerstvit také 
v našem lesním baru.

ZÁPIS	
V průběhu března a dubna 2024 pro-

bíhal zápis	 nových	 školáků	 do	 Jasanu. 
Před zápisem si zájemci prohlédli naši 
školu na dni otevřených dveří, vyzkouše-
li si s námi i tři “dny na zkoušku”. Malým 
i velkým nováčkům se u nás velmi líbilo, 
takže se naše škola příští školní rok opět 
rozroste. Jasan bude v 1. – 5. třídě učit 
25 dětí. Na více dětí potřebujeme více 
personálu, proto hledáme asistenta na 
0,5 úvazek a družináře na 0,75 úvazek.

Máte vervu, láká vás Montessori pří-
stup a chtěli byste to u nás zkusit? Pro-
hlédněte si náš web a napište nám.

Těšíme se na další školní rok a vše, co 
v něm společně zažijeme. Chystáme pro 
vás opět zajímavé akce. Přijďte, jsme tady 
i pro vás – www.skolajasan.cz.

Bohdana Goliášová

Foto: Eva Hlucháňová

Jasan Fest
Foto: Archiv Jasanu

Čaroles
Foto: Michaela Kubátová

Kruh
Foto: Archiv Jasanu

Škola Jasan
Foto: Archiv Jasanu
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Nedvědické divadlo 
nejen pro děti 

Umění je potravou pro naše duše.  
Divadlo jsou příběhy, které se všechny sta-
ly, nebo by se mohly stát, a my můžeme být 
u toho a prožívat je znovu a znovu.

V letošním roce za námi v rámci Nedvě-
dického (dříve Sousedského) divadla přije-
li dva herci/loutkáři. Prvním z nich byl Pa-
vel Šmíd. Ten přivezl do Nedvědice jemné 
a poetické divadlo o přátelství, touze a na-
ději, které neslo název O Pavlíkovi a jeho 
hvězdě. Druhým loutkářem byl Tomáš 
Podražil z umělecké organizace DAMÚ-
ZA, který přivezl představení o Golemovi. 
Společně s ním jsme mohli na tento známý 
příběh nahlížet zas z trošku jiného úhlu. 

Před prázdninami nás čeká ještě jedno 
představení. Bude jím pohádka O Cukro-
vém království. To nám přijede zahrát Ka-
teřina Hora Chalupníková z Bystřice nad 
Pernštejnem. Trochu edukativní pohádka 
o zdravých a zkažených zubech se usku-
teční 16. 6. 2024 v 17:00 hod. v obřadní 
místnosti v Nedvědici.

A co nás čeká po prázdninách? Budete 
se moci těšit na očekávané divadlo Mi-
kro-Teatro s představením Gloria. Před-
stavení, které zaujme celé rodiny, neb 
nás skrze poezii vtáhne do života špa-
nělské básnířky Glorie Fuertes. A ještě 
jednou v tomto roce k nám zavítá Teátr 
Pavla Šmída, tentokrát s vánočně ladě-
nou pohádkou. 

Nedvědické divadlo pro vás plánuje, 
připravuje a realizuje obec Nedvědice ve 
spolupráci se spolkem ROSPUK. Těšíme 
se na společná setkání. 

Jana Mokrá

ZPRÁVY Z FARNOSTI

Pořad nadcházejících bohoslužeb 

16.	6.	2024 za rodiče Goliášovy, sestru Drahomíru, rodinu Zemanovu a Cídlovu

23.	6.	2024 za Miloslava Večeřu, oboje rodiče, sestru Irenu, bratra Pavla 
a Františka Škramlíka

30.	6.	2024 za rodiče Mitášovy a Švestkovy

5.	7.	2024 za živé a zemřelé občany Kovářové

7.	7.	2024 za rodinu Hunkovu, Preislerovu, Čepičkovu a Strakovu

14.	7.	2024 za Jaroslava Buriana mladšího

21.	7.	2024 za Arnošta a Zdeňku Rossí, Ladislava Jedonka, rodinu Rossí, 
Jedonkovu a Binkovu

28.	7.	2024 za rodinu Humpolíčkovu

4.	8.	2024 za Helenu Ondrovou, rodiny Ondrovy, Juračkovy a duše v očistci

11.	8.	2024 za rodiče Sedlářovy a Baksovy

18.	8.	2024 za rodinu Humpolíčkovu a Horníčkovu

25.	8.	2024 za rodiče Klusákovy, Navrátilovy a jejich děti s rodinami, 
rodiče Dvořáčkovy a Pavlu Skoumalovou

1.	9.	2024 za manžela Pavla Kociána, rodiče, bratra Huberta a rodiče

8.	9.	2024 za syna, manžela

15.	9.	2024 za syna Jaromíra, rodiče Němcovy, Martinkovy, vnučku Evičku, 
bratra Stanislava a Jaromíra Němce

22.	9.	2024 za rodinu Patlokovu, Mitášovu, Bednářovu a Josefa Sedláře

28.	9.	2024 za farníky

29.	9.	2024 za rodinu Mládkovu, Večeřovu, Kitnerovu, Pekařovu, Hájkovu 
a za uzdravení rodových kořenů

6.	10.	2024 za rodinu Vázlerovu, syna s rodinou, Jaroslavu Vázlerovou, 
rodiče Vázlerovy, Válkovy a duše v očistci

13.	10.	2024 za rodinu Vernerovu, Koumalovu, Glosrovu a za duše, 
na které nikdo nepamatuje

20.	10.	2024 za Františka a Marii Čuprovy

27.	10.	2024 za Pavla Vrbku, oboje rodiče, bratra Pavla a Kamila Hlouška

3.	11.	2024 Za Františka Čadílka, rodiče Schubertovy, Čadílkovy, 
vnuka Vladimíra a duše v očistci

10.	11.	2024 Za rodinu Burianovu a Mlčákovu

17.	11.	2024 za rodiče Opatřilovy, Mašovy, Juračkovy a Drešlerovy

24.	11.	2024 za rodiče Mitášovy, Švestkovy a přízeň

1.	12.	2024 za rodinu Štarhovu, Kolbábkovu a duše v očistci

8.	12.	2024 za rodiče Růžičkovy, za Vlastu, Jaroslava a Stanislava Růžičkovy

15.	12.	2024 za Helenu a Jaroslava Štouračovy

Mše	začínají	v	8:30	hodin.

O Cukrovém království
Foto: Archiv Jany Mokré

Loutková pohádka Golem
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HISTORIE

Josef Peterka

Před 110 lety se v roce 1914 narodil 
a před 20 lety v roce 2004 zemřel učitel, ře-
ditel školy, kronikář, vedoucí muzea a jed-
natel ochránců přírody Josef	Peterka. Na-
rodil se v obci Hlásnice, nedaleko Bystrého. 
Napsání životopisu tohoto zcela mimořád-
ného kantora a osobnosti vůbec mně velice 
ulehčilo zapůjčení unikátní osobní kroniky 
nazvané Tak šel můj život, kterou pan uči-
tel sepsal v roce svých 70. narozenin, tedy 
před 40 lety. Tento jeho krásný soukromý 
spis začíná slovy: Všem, kteří mě připravova-
li do života, především svým starostlivým rodi-
čům a dobrým učitelům a všem laskavým li-
dem, kteří mi jakýmkoliv způsobem pomáhali 
ulehčovat cestu životem, chci svým prostým 
vyprávěním postavit trvalý pomník a vyslovit 
hlubokou vděčnost. 

V úvodní části spisu vzpomíná na svoji 
pracovitou rodinu, mající v Hlásnici malé 
hospodářství. Táta v zimě na tkalcovském 
stavu denně utkal 10–15 šátků, které pro-
dával za 1,20 – 1,50 Kč. Máslo kupovala 
překupnice z Brna za 12–15 Kč, vejce za 
50 haléřů. Jak píše, byly to skromné po-
měry, mnoho odříkání, ale hlad nepozna-
li. Do měšťanské školy chodil v Bystrém. 
Chodily tam děti i z Jedlové (Schönbrunn) 
s většinou německého obyvatelstva. 

Rodiče se o prospěch a chování svých 
dětí nestarali, neboť měli dost jiných sta-
rostí. Na školách nebylo rodičovské sdru-
žení, to je vymoženost až po druhé světové 
válce. Josef Peterka se přihlásil a byl při-
jat na učitelský ústav v Brně v roce 1929.  
Třetinu obyvatel Brna v té době tvořili 
Němci, na každém kroku se návštěvník se-
tkával s němčinou. Maturitní zkoušku ab-
solvoval 9. června 1933. První umístěnku 
výpomocného učitele dostal v tomto roce 
do Dolní Olešnice, okres Vrchlabí. Byla to 
německá obec s malou českou menšinou. 
Jako voják nastoupil do Čáslavi. Navští-
vil zemské vojenské velitelství a jednal 
zde s pplk. Hutařem, ruským legionářem, 
s nímž se pak potkal v Nedvědici. Byl bra-
trem stavitele Jaroslava Hutaře. Po vyhlá-
šení dohod z Mnichova se musí stáhnout 
domů do Hlásnice, kde obdržel v lednu 
1939 dekret zemské rady, že bude umístěn 
na tišnovském okrese. Po několika dnech 
jej dekretem umístili do Nedvědice.

Konec války popisuje Josef Peterka tak-
to: V Nedvědici přišel konec války 8. května 
1945, kdy se po obědě rozšířila zpráva, že od 
Tišnova se přibližuje sovětská motorizovaná 
jednotka. Zraky občanů byly zaměřeny na 
silnici k Doubravníku, zatímco od východu 

z Chlébského se valil nepřetržitý proud ně-
meckého vojska, které nepůsobilo dojmem 
vojska poraženého a bylo plně vyzbrojeno.

Škola v Nedvědici byla připravena k vy-
učování 1. září 1945. Josef Peterka na jaře 
1950 nastoupil na školu při Státní dětské 
ozdravovně v Dolní Rožínce, kde byl od 
roku 1952 ředitelem. Tato ozdravovna 
se nacházela v zámku Mittrowských. 

V roce 1955 pověřil školský odbor 
Okresního národního výboru v Bystřici 
nad Pernštejnem učitele Josefa Peterku 
vedením přípravných prací při budování 
okresního muzea, které mělo být umístěno 
na hradě Pernštejně v Schröfflových po-
kojích. Muzeum bylo slavnostně otevřeno 
v roce 1957 a v provozu zůstalo do roku 
1960. Josef Peterka se po tyto roky o mu-
zeum svědomitě staral. V srpnu 1961 jej 
jmenovali ředitelem školy v Nedvědici. Šlo 
mu o to, aby na škole zavládl nový duch, 
od základů nové poměry. V červnu 1964 
si ale Josef Peterka podal žádost o zproš-
tění funkce ředitele školy, protože se jeho 
zdravotní stav postupně zhoršoval. Na po-
slední tři roky služby ve školství byl přelo-
žen na ZDŠ v Dolní Rožínce. Zde prožil tři 
klidné roky a koncem června 1974 odešel 
do důchodu, to bylo před 50 lety.

Připomenuli jsme si životní osudy uči-
tele Josefa Peterky a vycházeli z jeho vlast-
ních textů. Tato vzpomínka na výraznou 
osobnost propojenou s Nedvědicí a jejím 
okolím jistě vyvolá vzpomínky pamětníků. 
Bylo by možno uvést i další osudové mo-
menty jeho života, ale to snad až jindy. My 
jsme připomenuli hlavně kulatá výročí.

Jiří Šmíd 
kronikář obce

Jan Hromádka

Josef Peterka
Foto: Rodinný archiv

Před 170 lety se ve Žďáře nad Sázavou 
narodil Jan	 Hromádka významný kato-
lický kněz, vojenský duchovní, spisovatel, 
ale především člověk mimořádného cha-
rakteru, vlastenec, který od	 roku	 1905	
vlastnil	v	Nedvědici	dům	čp.	98	a	strávil	
v	něm	poslední	léta	života. 

Pocházel z chudé rodiny, ale měl vý-
borné nadání, které uplatnil v českých a 
německých školách. V letech 1880–1884 
studoval bohosloví ve Vídni a byl vysvě-
cen na kněze. Působil na Vyšší vojenské 
reálce v Hranicích jako profesor nábožen-
ství. Během jednoho roku složil zkoušky a 
ve Vídni byl promován roku 1887 dokto-
rem teologie ThDr. Působil jako vojenský 
kaplan (kurát) v nemocnicích i mezi voj-
sky. Mluvil česky, německy, polsky, chor-
vatsky, italsky a maďarsky. Roku 1909 mu 
papež udělil titul monsignora a v dalším 

roce byl jmenován římskokatolickým du-
chovním podplukovníkem v Sarajevě. 

Po sarajevském atentátu a vypuknutí 
války byl jmenován představeným du-
chovních jednotlivých útvarů na srbské 
frontě. V roce 1919 složil vojenskou pří-
sahu Československé republice, odchází 
do důchodu a stěhuje se trvale do svého 
domu v Nedvědici. Zde v roce 1924 na-
psal knihu Zlatá slova k milému pobavení 
a vzácnému poučení v naší bláznivé době. 
V roce 1927 napsal knihu Veselé příběhy 
z mého osmiletého pobytu v Bosně. V roce 
1928 zemřel ve svém domě a je pochován 
v kněžském hrobě v Nedvědici. 

Jiří Šmíd
kronikář obceJan Hromádka

Foto: Archiv MN
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Vzpomínka na 
Aloise Lukáška

František Jelínek

Před 40 lety 14. května 1984 zemřel 
akademický	malíř	 Alois	 Lukášek. Tak-
řka celý svůj umělecký život strávil v Ne-
dvědici. Tvořil v ateliéru na Krčíně, poz-
ději v ateliéru u školy. Dnes jej na budově 
školy Jasan připomíná pamětní deska. 
Jeho plátna zachycující Vysočinu ve všech 
ročních obdobích, stejně jako i samotnou 
Nedvědici a její okolí, byla vyhledávána 
coby dar pro člena rodiny, kamaráda či 
spolupracovníka. Také obrazy jeho milo-
vaných kytic patřily k žádaným, mnohdy 
nesou osobní věnování. Alois Lukášek 
není zapomenut a zůstává součástí ned-
vědické historie. 

Komise kulturní a sportovní

Před 50 lety roku 1974 zemřel MUDr.
František	Jelínek. Narodil se v Doubrav-
níku roku 1887 jako syn rolníka a býva-
lého starosty obce. V Doubravníku ab-
solvoval ještě starou školu a pokračoval 
v Brně na klasickém gymnáziu. Lékařskou 
fakultu vystudoval na Karlově univerzitě 
v Praze. Po návratu z vojenské služby pra-
coval jako první asistent ředitele porod-
nice v Brně a pro svoje odborné a osobní 
vlastnosti měl být jeho nástupcem. Měl 
ale jiné zájmy a v roce 1919 nastoupil 
místo obvodního lékaře v Nedvědici. Vrá-
til se tak do blízkosti svých rodičů, které 

měl moc rád. Vrátil se mezi venkovský 
lid, jehož třem generacím zasvětil život 
venkovského lékaře. Jako vášnivý lovec 
a milovník přírody se cítil ve svém kraji 
spokojený. 

Byl člověkem všestranně vzdělaným. 
Měl otevřené dveře do nejvyšší společ-
nosti, v jádru ale zůstal obyčejným člo-
věkem. Kromě rodného doubravnického 
statku získal značný lesní majetek od vel-
kostatků Pernštejn a Lomnice. Zřídil prv-
ní zdejší přírodní rezervaci Sokolí skála 
v povodí řeky Svratky. Aby prokázal svoji 
lásku Doubravníku, kde se narodil, a Ne-
dvědici, kde žil, odkázal v závěti oběma 
obcím mnoho cenných věcí přesně rozdě-
lených na polovinu. 

Jeho život nebyl jednoduchý a prodělal 
mnoho nečekaných momentů. Před smrtí 
nahrál na magnetofon svoje rozloučení, 
které je v archivu Doubravníka, a z které-
ho cituji:

Vážení občané a milí přátelé. Rád jsem 
mezi Vámi žil. Byl jsem jako člen každé ro-
diny a podílel se na jejich radostech i stras-
tech. Měl jsem Vás všecky rád, právě tak jako 
ty kopce před Vámi, do nichž jsem se se svými 
trampotami uchyloval. Děkuji Vám za všech-
no, co jste pro mne vykonali. Bez Vaší pomoci 
bych svoje životní úkoly nesplnil. Přeji Vám, 
abyste žili v lásce a spokojenosti.

Svůj život skutečně naplnil prací a lás-
kou k lidem, proto si zasluhuje, aby na něj 
bylo vzpomínáno.

Jiří Šmíd
kronikář obce

Některé události v historii Nedvědice v roce končícím číslem 4

1784 oddělena Nedvědice od fary a matriky doubravnické a vytvořena fara vlastní
1824  vyhořely domy v centru městečka čp. 26 – 33, bývalo by nám zaniklo Turistické a informační centrum i restaurace U Hanáčků
1854 na Jiřího vysazeny stromy u studánky Slovanka
1884  zahájen provoz v Kafkově továrně na látky, jednom ze základů rozvoje městečka 
1894  v Nedvědici zřízena četnická stanice o 3 mužích na Krčíně čp. 10
1924 založen spolek Československého červeného kříže, starostou zvolen ředitel měšťanské školy Stanislav Bím
1924  otevřena v Nedvědici filiálka Městské spořitelny v Tišnově
1924  kurz vaření pro dospívající dívky vedla učitelka Pánková z Brna
1924  provedl Pozemkový úřad parcelaci dvorů Vladimíra Mittrowského, u nás hlavně Klečanského dvora s poli, loukami a lesy
1934  vysázena smrkovými sazenicemi část Heršinky
1934  založen spolek pro chov drobného zvířectva a uspořádána výstava
1934 přičiněním katechety P. Moravce zde byl založen spolek Orel
1934  upravena zchátralá studánka Slovanka kameníkem Jul. Kudiovským
1934  ustaven lyžařský odbor Tělovýchovné jednoty Sokol Nedvědice
1934  tělovýchovná jednota Sokol uspořádala krasobruslařský kurz
1954 otevřeny jesle ve Winikerově vile čp. 103, dnes zdravotní středisko
1974  zahájeno bagrování bahna z nedvědického rybníka
1984  zahájena největší modernizace závodu MEZ Nedvědice 
1984  uvedena do provozu automatická telefonní ústředna na Krčíně
1984  zahájena v Nedvědici výstavba rozvodů vodovodu z Víru
1984  zahájena stavba vodojemu na Vejpustku
1984 zemřel akademický malíř Alois Lukášek 
2004  zasazen vánoční strom u obchodního domu, dar starosty Lomnice u Tišnova

Jiří Šmíd 
kronikář obce

Vzpomínky na Aloise Lukáška
Foto: Archiv MN

František Jelínek
Foto: Archiv městyse Doubravník
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TAJUPLNÉ BYLINKY... známé i neznámé

1. 4. 2024 oslavil můj regionální výro-
bek PERNŠTEJNSKÝ ELIXÍR 20 let. K jeho 
pátému výročí jsem si nechala namíchat 
dva druhy čajů. Pernštejnský elixír a lesní 
ovoce, které tyto čaje obsahují, budou té-
matem dnešního bylinkového povídání. 
Oba čaje jsem chtěla bez ibišku, proto-
že již před dvaceti lety jsem vnímala, že 
ibišek způsobuje značnou kyselost čajů 
a přidává se do čajových ovocných směsí 
především kvůli zbarvení do červena.

PERNŠTEJNSKÝ ELIXÍR I. obsahuje 
bezinky, rozinky, jablka, šípek, borůvky, 
listy ostružin a aroma rumu. Je karmíno-
vě červený s neodolatelnou vůní.

PERNŠTEJNSKÝ ELIXÍR II. obsahuje ja-
blka, rozinky, šípek, maliny, lípu, meduň-
ku, sléz a levanduli. Má zlatavou barvu 
a vynikající nasládlou chuť.

Všechno lesní ovoce, o kterém si tento-
krát budeme povídat, jistě všichni velmi 
dobře znáte, ale i přesto doufám, že se 
dozvíte něco nového. V případě zájmu je 
možné oba čaje zakoupit v Informačním 
centru a v Kavárně na cestě. 

OSTRUŽINÍK	
(Rubus)	
Tento skromný a nedoceněný keř, zastí-

něný borůvkami, jahodami a malinami, 
na sebe většinou upozorní ostny, které 

nás v lesní houštině vždy zcela jistě zasta-
ví svojí příchylností. Do zahrad si proto 
většina z nás vysazuje vyšlechtěné druhy, 
které jsou bez ostnů a mají mnohem větší 
plody. Ostružiník nevyžaduje zvláštní péči 
a i přesto se vám odmění spoustou plodů – 
ostružin a dekorativními listy.

Ostružiny jsou keře opadavé i stáleze-
lené a najdeme je po celém světě, kromě 
Antarktidy. Léčivé účinky mnohé překvapí, 
jsou 3x vyšší než u malin. Ostružiník a jeho 
plody obsahují velké množství vitamínu C, 
hořčíku, draslíku, vlákniny a kyseliny listo-
vé. Pomáhají předcházet nádorovým one-
mocněním, snižují vedlejší účinky ozařo-
vání a chemoterapie. Mladé listy mnohých 
druhů ostružiníku se používají k přípravě 
čaje, který pomáhá při průjmech, střevním 
kataru, žaludečních potížích, při zánětech 
v ústní dutině, chrání játra, štítnou žlázu 
a mírní záněty. V kuchyni ostružiny hojně 
používáme na přípravu džemů, sirupů, za-
vařenin i pálenky. Jsou vynikající a velmi 
dekorativní na poháry, do bublaniny, na 
palačinky, na lívance, do salátů, jogurtu, 
koktejlů, cheescake, smoothie nebo pe-
čených čajů. Svojí barvou oživí každý po-
krm. Džemy a šťávy z ostružin se přidávají 
v omáčkách ke zvěřině. Já osobně miluji 
kynuté knedlíky s ostružinami a preferuji 
uskladnění v mrazáku. Někomu mohou 
vadit minipecičky v plodech ostružiníku, 
ale věřte, že mají velký význam pro trávi-
cí systém, urychlují metabolismus, a tím 
podporují hubnutí. A ostružinový závěr: 
Chcete vypadat stále mladě? Jezte denně 
hrst ostružin. 

OSTRUŽINÍK	MALINÍK	
(Rubus	idaeus)
Maliník roste vzpřímeně a velmi rych-

le tvoří pevné pruty. Plody maliníku jsou 
podobné ostružinám, liší se růžovou 
barvou a sametovým povrchem. Mali-
ny patří k nízkokalorickému ovoci, takže 
jsou vhodné pro diabetiky. Dále obsa-
hují železo a velké množství vitamínu C. 
Působí močopudně, žlučopudně, výbor-
ně detoxikují (čistí krev, ledviny i stěny 
střev). Používají se při nachlazení a zaží-
vacích problémech. Podporují imunitu, 
správnou funkci srdce i nervové soustavy, 
metabolismus a regulují hladinu cukru 
v krvi. Pomáhají též snižovat krevní tlak. 
Tato bylina působí velmi jemně, proto je 
vhodná i pro děti. Obecně se čaj z maliní 
doporučuje pít ženám 6-4 týdny před po-
rodem. Stejně jako ostružiny jsou i maliny 
velmi dekorativní ovoce s vynikající chutí 
a léčivými účinky. V gastronomii jsou ma-
liny využívány podobně jako ostružiny.

JAHODNÍK	OBECNÝ	
(Fragari	vesca)
Jeho plody jsou jahody a patří k nejob-

líbenějším lesním plodům, proto se v na-

šich končinách častěji používá název lesní 
jahody. Jejich vůně je omamná. Na našich 
zahradách máme měsíční jahody, které 
plodí celé léto. Pro léčebné účely se sbírají 
mladé listy, kořen a zralé plody. Jahodník 
podporuje trávení, působí protizánětlivě 
a může pomoci i při bolestech kloubů. Má 
antioxidační účinky a přispívá k ochraně 
před poškozením volnými radikály. Pod-
poruje imunitní systém a obranyschop-
nost organismu. Jahody mají, stejně jako 
ostružiny a maliny, široké využití v gas-
tronomii a cukrářství. V zahradách pěs-
tujeme jahody zahradní a převislé, které 
mají mnohem větší plody než jahodník 
obecný.

Od našich lesních plodů přejdeme ke 
stromu, který u nás nenajdeme, ale ku-
podivu jej známe pod jeho latinským ná-
zvem…

BLAHOVIČNÍK
(Eucalyptus)

Jedná se o aromatický strom i keř. Nej-
vyšší stromy dorůstají až 100 metrů. Plo-
dem je dřevnatá tobolka. Přesto, že jsou to 
vitální dřeviny, tak nejsou příliš invazivní, 
nejvíce vysazované jsou v tropech a sub-
tropech. Rozsáhlé plantáže, které v roce 
1999 přesáhly plochu 20 milionů hek-
tarů, jsou zdrojem dřeva a celulózy pro 
papírenský průmysl. Eukalyptové silice 
mají výrazné antimikrobiální, protizánět-
livé i analgetické účinky. Uvolňují dýchací 
cesty, tělo i mysl. Nejvíce se používají ve 
formě aromaoleje nebo spreje. Blaho-
vičník pomáhá při nachlazení, chřipce, 
bolesti zubů, horečce a průjmech. V po-
sledních letech je eukalyptus oblíbený ve 
floristice, vypadá skvěle nejen v advent-
ních a vánočních dekoracích.

Milí čtenáři, před námi jsou letní mě-
síce, které nás odmění plody naší práce, 
a to doslova. Přeji všem bohatou sklizeň 
a plné konvičky lesních plodů při pro-
cházkách do okolních lesů. 

Jana Hriadelová

Čaj Pernštejnský elixír II.
Foto: Jana Hriadelová

Čaj Pernštejnský elixír II.
Foto: Jana Hriadelová

Eucalyptus erythrocorys, Sicílie 2023
Foto: Jana Hriadelová 
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CESTOVÁNÍ

Cornwall – kraj na kraji světa

Cornwall – nejjižněji a nejzápadněji položený kraj v Anglii, kde 
můžete navštívit malebné rybářské vesničky, tajemné ruiny hra-
dů, ale i příjemná vinařství a tzv. Eden projekt, což je environ-
mentální projekt sdružující rostliny z celého světa. 

Pokud jste někdy v televizi sledovali romantické filmy od Rosa-
munde Pilcher, tak právě zde se filmy odehrávaly. Pilcher pochá-
zela z malé vesničky Lelant na západě Cornwallu.

Cornwall je nejřidčeji osídlený kraj v Anglii a díky své poloze na 
úplném cípu si vždy zachovával určitý odstup. Zdejší Keltové po-
užívali svůj jazyk patrně až do 18. století, od té doby je kornština, 
jeden z keltských jazyků používaný spíše minimálně, a dorozumí 
se jím pouze dvě procenta obyvatel. 

Pobřeží o délce skoro 670 km je nejdelší v Anglii a není tedy divu, 
že právě v Cornwallu se nejvíce rozvinulo pašeráctví, a to zejména 
v 17. a 18. století. Asi nejznámějším místem spojeným s pašerác-
tvím je Jamaica Inn – ta dříve poskytovala pašerákům ideální úto-
čiště. Lup, který pašeráci získali, schovávali právě v tomto hostinci. 
Hostinec stále funguje, a dokonce poskytuje i ubytování.

Pokud byste měli v Cornwallu zkusit i nějakou zdejší pochu-
tinu, určitě doporučuji tzv. Cornish pasty (cornwallský piroh) 
což je půlkruhový koláč plněný bramborami, cibulí a masem. 
Tento pokrm nese i ochrannou známku a nemůže být vyrobena 
nikde jinde než v Cornwallu.

A co v Cornwallu navštívit? Určitě mohu doporučit malou ves-
ničku a hrad Tintagel, jenž je opředený legendami o králi Artušo-
vi, který zde byl podle pověsti i počat. U hradu se nachází Merli-
nova jeskyně a na pobřeží se tyčí majestátní socha krále Artuše. 
Kousek od Tintagelu nalezneme i rybářskou vesničku Bosca-
stle. Před více než stoletím byl místní přístav důležitým bodem. 
Z Boscastle můžete snadno dojít po pobřeží až k hradu Tintagel. 
Jednou z nejkrásnějších vesniček v Cornwallu je Mousehole - do-
poručuji dorazit brzo ráno či později večer, parkovišť je zde po-
málu a občas se stane, že turisté zaparkují na nepovolených mís-
tech, kde auto strhne moře. To je zde za větrného a bouřlivého 
počasí nemilosrdné a určitě si na něj dávejte pozor. 

Za návštěvu dále stojí i Lands End – neboli konec světa, nejzá-
padnější bod Anglie, a Lizards Point, nejjižnější bod Anglie. Navští-
vit můžete i Minack divadlo, což je divadlo vybudované na strmých 
útesech a shlížející na rozbouřené moře. Ostrov St. Michals Mount 
je ostrůvek, na který se pěšky dostanete pouze v době odlivu. Pů-
vodně se jednalo o benediktinský klášter, který byl ale postupně 
přebudován v hrad s malebnými zahradami okolo. 

Dále můžete zavítat do Eden projektu, což je botanické vele-
dílo, kde si můžete prohlédnout dva biotopy - tropický a středo-
zemní. Projdete se deštným pralesem, tropickou džunglí i okolo 
vodopádů!

Cornwall je ideálním místem pro dovolenou, pro život i pro tu-
ristiku a má toho hodně co nabídnout.

Martina Štětinová

Vesnička Mousehole

Socha krále Artuše

Minack divadlo
Rozeklané pobřeží

Foto: Martina Štětinová
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ZAJÍMAVOSTI Z OKOLÍ

Slavnostní žehnání kostela Povýšení svatého Kříže v Doubravníku

Z Vojnova Městce až do Nedvědice se 
můžete rozjet po cyklotrase EuroVelo 4. 
Při bezmála osmdesátikilometrové cestě 
toho uvidíte opravdu hodně. Třeba raše-
liniště a stezku vedoucí rezervací kolem 
rozlehlého rybníka Velké Dářko, v němž 
se můžete také vykoupat. Koupání a re-
lax zkuste i u Pilské nádrže ve Žďáře nad 
Sázavou, ujít si nenechte tamní Zelenou 
horu s unikátní památkou UNESCO v po-
době Santiniho kostela sv. Jana Nepomuc-
kého a pod ní zámek na místě zrušeného 
cisterciáckého kláštera s nabídkou zábavy 
a poznání v Muzeu nové generace. To za 
přispění moderních technologií interak-
tivní formou přibližuje kulturní dědictví 
žďárského regionu.

Prohlédnout si ve Žďáře můžete i další 
Santiniho počiny, neboť opat cisterciác-
kého kláštera Václav Vejmluva zadával 
v druhé dekádě 18. století architektu Janu 
Blažeji Santinimu Aichlovi jednu stavbu 

za druhou. Tou první byl žďárský Dolní 
hřbitov, původně morové pohřebiště, jež 
bylo později rozšířeno, takže z výšky při-
pomíná tvar lidské lebky. Santiniho dílem 
je i statek ve Dvorské ulici či úprava in-
teriéru baziliky minor Nanebevzetí Pan-
ny Marie a sv. Mikuláše v areálu zámku. 
Se zámkem se pojí i legenda o známém 
žďárském upírovi – správci Janu Aloisi 
Ulrichovi, jenž po smrti vstával z hrobu 
a napadal lidi. Jeho rakev byla proto vy-
kopána a otevřena, správci oddělena hla-
va od těla a do úst nasypán mák s tím, že 
kolik zrnek máku, tolik let nebude strašit. 
Tělo pak zasypali hašeným vápnem, rakev 
zatloukli a zakopali, o čemž se dochoval 
úřední záznam v jihlavské kronice. Pak už 
se Ulrich neukázal.

Ze Žďáru vás cyklotrasa zavede do no-
voměstské Vysočina Areny, známé mi-
strovstvími světa v biatlonu i Světovým 
pohárem horských kol, kde se v Cyklo 

Aréně Vysočina nabízí k vyžití singletrac-
ky o různých stupních obtížnosti, okruhy 
pro silniční kola i pumptracková dráha. 
Centrum Nového Města na Moravě láká 
turisty památkovou zónou či expozice-
mi v Horáckém muzeu či Horácké galerii. 
Na dvorku muzea v sezoně uvidíte Mlej-
nek z Víru, unikátní soubor vyřezávaných 
postaviček rozpohybovaných táhly pohá-
něnými vodou. Po smrti autora - Vincence 
Navrátila z Víru - dědicové mlýnek věno-
vali Horáckému muzeu. Zajít můžete i do 
Strašidelného podzemí ve sklepě muzea, 
kde uvidíte a uslyšíte místní strašidla. 

Řadu zajímavostí objevíte taktéž v Bys-
třici nad Pernštejnem. V létě návštěvní-
ky láká koupaliště s přihřívanou vodou, 
zajímavostí je Park miniatur se zmen-
šeninami šlechtických sídel na horním 
toku řeky Svratky, Pohádková alej nebo 
Centrum Eden. To se nachází ve zrekon-
struovaném bývalém zámečku u nádraží 

Qui durat, vicit. Kdo vytrvá, zvítězí. Tato 
slova předznamenala dvoudenní slav-
nostní program (25. a 26. května), kterým 
Doubravničtí vzdali poctu kostelu Povýše-
ní svatého kříže, chrámu s téměř 500letou 
historií. Měli jsme naprosto ojedinělou pří-
ležitost vstoupit do úctyhodných prostor 
božího domu po jeho více jak tříleté zásad-
ní obnově. Pocty s poděkováním směřova-
ly k šikovným rukám řemeslníků mnoha 
profesí, k stavebním a specializovaným 
firmám, k historikům, archeologům, ze-
jména k paní starostce Barboře Šenkyříko-
vé. A Pernštejnům, jejichž jméno zazníva-
lo opakovaně, třeba i v souvislosti s jejich 
pardubickou rodovou větví. Nedvědický 

mramor září z náhrobních desek největších 
příslušníků rodu zubří hlavy. Velkolepá, 
přitom lidskou upřímností dýchající, byla 
mše svatá celebrovaná biskupem Mons. 
Vojtěchem Cikrlem. Hudební doprovod 
v podání Brněnského katedrálního sboru 
Magnificat a následně varhanní a pěvecký 
koncert bratří Přemysla a Pavla Josefa Kši-
cových (hudebníci mají bystřické kořeny) 
snesou evropské měřítko. Jak majestátně 
znějí varhany zrestaurované už před jede-
nácti lety! Připomenout musíme všechna 
milá umělecká vystoupení v Zahradě ticha. 
V blízkosti kostela byl za pomoci nedvě-
dického kněze P. Zdeňka Chylíka a hejt-
mana Jihomoravského kraje Jana Grolicha 

zasazen památný dub. Autentické záběry 
z průběhu revitalizace kostela dokumen-
tovaly výjimečnost celého stavebního a re-
staurátorského procesu. Stanou se součás-
tí historie městyse Doubravníku. Prostory 
kostela Povýšení svatého Kříže se skvějí 
v celé své kráse, opomenut nezůstal jediný 
detail. Celkový dojem je vskutku impo-
zantní. Můžete jej prožít při individuální 
prohlídce, ve ztišení při bohoslužbě či při 
osobním rozjímání. Přesah stavby i slav-
nostního žehnání kostela směřují daleko 
za hranice regionu a současných generací.

Redakce Zpravodaje

Vyrazte na kole napříč Korunou Vysočiny za zážitky

Slavnostní průvod
Foto: Petr Hlaváček

Sázení památného dubu
Foto: Zdeněk Krejčí
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a nabízí expozici panského bydlení, ho-
ráckou vesničku, expozici využití ob-
novitelných zdrojů i akce pro veřejnost. 
Na bystřickém náměstí zase najdete Měst-
ské muzeum s ojedinělou expozicí živých 
ryb i expozicí zaměřenou na uranovou 
rudu, jež se na Bystřicku dobývala šest de-
sítek let až do roku 2017 a měla zásadní 
vliv na rozvoj města. Speciální kategorii 
pak představuje depozit Muzea veterán 
TATRA klub v bývalém lihovaru s desítka-
mi nablýskaných veteránů. 

Trasa poté zamíří do vírského údolí, 
jímž protéká řeka Svratka. Lákadlem obce 
sevřené mezi skalami jsou v létě ferraty – 
zajištěné cesty po skalách, vhodné nejen 
pro zkušené lezce. Pod přehradní hrází 
ožívá někdejší vírská továrna Rotter. Noví 
majitelé v areálu postupně uvádějí do 
provozu půjčovnu sportovních potřeb, 
infocentrum, restauraci, hostel, prodej-
nu a výrobnu jedlých suvenýrů a mnoho 
dalšího. Přesvědčte se sami, co všechno 
už v prostorách dnešní Továrny Vír může-
te najít a vyzkoušet. Okolní kopce klesají-
cí do údolí jsou jedinečným terénem pro 
cyklistické traily všech obtížností. A až se 
nabažíte kouzelných výhledů i adrena-
linu, pusťte se směrem k pohádkovému 
hradu Pernštejn. 

Mohutný hrad, který mají v oblibě tu-
risté i filmaři, získal přídomek nedobytný 

díky úspěšné obraně hradní posádky při 
pokusu švédských vojsk generála Tor-
stenssona sídlo v roce 1645 dobýt. Za 
návštěvu stojí i obnovená vrchnostenská 
zahrada či naučné stezky, které se v okolí 
Pernštejna nacházejí. Skutečným uniká-
tem je stříbrný poklad vystavený v nedvě-
dickém turistickém informačním centru. 
Skládá se z několika stovek stříbrných 
mincí pocházejících z celé Evropy, kte-

ré byly objeveny u nedalekého Dolního 
Čepí. Patrně šlo o válečnou kořist, kterou 
si tam v době obléhání Pernštejna Švédy 
uložil některý z důstojníků. V každém pří-
padě se onen člověk pro peníze nevrátil 
a mince poté přečkaly v zemi téměř pět 
století.

Lenka Mašová
Koruna Vysočiny

RŮZNÉ

Lokálně a bezobalově v nedalekém Tišnově

Někdy člověka tro-
chu vyděsí, že rajčata 
z obchodu nezačnou 
ani po dvou týdnech 
plesnivět. Navíc puto-
vala přes celý svět, tak-
že o čerstvosti a chuti 

se nedá mluvit. Rajčata budeme mít na-
štěstí brzy ze svých vlastních zahrádek, 
ale někdy to nutí zamyslet se i nad dalšími 
potravinami. Co taková mouka, čočka, čaj, 
olej… Co všechno jíme jako nevyžádanou 
součást těchto potravin?

Nad podobnými otázkami se v roce 
2012 zamýšelo několik rodičů v Tišnově. 
Chtěli pro své děti kvalitní jídlo bez éček 
a pesticidů. Začali společně objednávat 
bio potraviny ve velkých baleních a před-
plácet zeleninu u místních zemědělců. 
Položili tak základy spolku Hojnost a jeho 
prodejně Tišnovská spižírna, která je teď 
už skoro čtyři roky otevřená pro veřejnost 
i členy a členky spolku.

Tišnovský spolek Hojnost hledá způso-
by, jak obstarávat potraviny s ohledem na 
podporu lokálních zemědělců, ekologic-
kého hospodaření či na co nejnižší množ-
ství obalů. Všichni dodavatelé jsou peč-
livě vybíráni podle předem stanovených 
kritérií. Nezávislá uznávaná certifikace 

BIO zaručuje šetrné a udržitelné hospo-
daření s půdou u dodavatelů, se kterými 
se členové neznají osobně. S menšími lo-
kálními hospodáři je spolupráce postave-
na na vzájemné důvěře. 

Do vlastního obalu (krabičky, sklenice, 
dózy, pytlíku, lahve...) můžete nakoupit 
většinu základních potravin a eko-droge-
rie. Stačí si zvážit nádobu i s víčkem a na-
sypat do ní požadovanou surovinu. Váha 
nádoby vám bude u pokladny od celkové 
hmotnosti odečtena. Pokud si přijdete 
pro něco tekutého (např. olej, šampon), 
postup je obdobný, jen musíte znát ob-
jem nádoby. Nejlepší je naplánovat si celý 
nákup dopředu a připravit si vhodné vy-
bavení. Výhodou je, že nakupujete přesně 
takové množství, které potřebujete (ať už 
málo, nebo hodně). Kromě toho, že ne-
vznikne zbytečný odpad, také předchází-
te plýtvání jídlem. 

Pokud byste chtěli do Tišnovské spi-
žírny zavítat, najdete ji v Tišnově na ulici 
Brněnská 231. Na webu www.tisnovskas-
pizirna.cz jsou uvedeny dny jednotlivých 
závozů a příp. kontakt pro objednávky, 
pokud byste chtěli mít jistotu, že váš ob-
líbený jogurt nevyprodají. Najdete zde 
i celý sortiment, abyste si mohli doma ná-
kup naplánovat. 

Spolek Hojnost se věnuje také dalším ak-
tivitám, které pečují o životní prostředí na 
Tišnovsku, např. obnově klášterních sadů 
a vzdělávacím aktivitám v Porta coeli. 

Pokud se vám líbí, co dělá, připojte se! 
Ať už jako zákazníci, zákaznice podporu-
jící místní zemědělce, nebo dokonce jako 
členové, členky spolku Hojnost. Přihlášku 
najdete na www.hojnost.org.

Markéta Lazarová, Tereza Kulhánková
spolek Hojnost

Foto: Archiv spolku Hojnost

Cyklovýlet Korunou Vysočiny
Foto: Archiv Koruny Vysočiny
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V ulicích Nedvědice jistě často vídá-
te auto s logem Oblastní charity Tišnov 
a názvem služby Domácí zdravotní péče. 
Tato služba byla první, kterou Oblastní 
charita Tišnov poskytovala, a tedy již více 
než 15 let působí v regionu Tišnovska. 
Domácí zdravotní péče je důležitou sou-
částí zdravotnického systému, poskytuje 
odbornou péči přímo v pohodlí paciento-
va domova. Pacientům, jejichž zdravotní 
stav neumožňuje návštěvu lékaře, přináší 
nezbytnou péči zdravotních sester, aniž 
by museli opustit svůj domov.

Zdravotní sestry specializované na do-
mácí péči provádějí širokou škálu proce-
dur, od převazů ran, aplikací injekcí, od-
běrů krve, péče o katetry a stomie až po 
rehabilitaci po úrazech či operacích.

Tato forma péče není rozhodně omeze-
na pouze na seniory, jak se často lidé myl-

ně domnívají, je dostupná pro všechny 
věkové skupiny, které potřebují odbornou 
zdravotní péči v domácím prostředí.

A jak vše vlastně probíhá v praxi? Napří-
klad pokud pacient potřebuje pravidelné 
převazy ran nebo injekce, může váš ob-
vodní nebo ošetřující lékař nařídit domá-
cí péči. Domluví s vrchní sestrou charitní 
Domácí zdravotní péče konkrétní plán 
léčby – určí počet návštěv a zdravotnické 
úkony, které je třeba pacientovi zajistit. 
Pacient nebo jeho rodinný příslušník pak 
už jen kontaktují vrchní sestru, aby se do-
mluvili na termínech návštěv. Sestry za-
čnou navštěvovat pacienta přímo v jeho 
domácím prostředí a poskytují veškerou 
potřebnou zdravotní péči.

Domácí zdravotní péče je plně hrazena 
ze zdravotního pojištění a pacient na ni 
tedy nic nedoplácí.

Zdravotní péče v domácím prostředí 
s sebou nese mnoho výhod. Kromě kom-

fortu a pohodlí pro pacienty snižuje riziko 
infekcí spojených s pobytem v nemocnici 
a zejména přispívá k lepšímu psychické-
mu stavu pacienta. Každý z nás ví, že se 
cítíme úplně jinak v nemocničním pro-
středí a jinak doma, kde máme pocit jis-
toty a bezpečí a jsme obklopeni svými 
blízkými. Doma je prostě doma a v této 
psychické pohodě se zotavujeme mno-
hem lépe.

Marta Rémanová

Domácí zdravotní péče Oblastní charity Tišnov
Brněnská 305, Tišnov

Bc. Lenka Müllerová
vrchní sestra

Tel.: 736 523 684 
lenka.mullerova@tisnov.charita.cz

Domácí zdravotní péče v Nedvědici: Pomoc přímo v pohodlí vašeho domova

Výsledky Tříkrálové sbírky

Dluhová problematika se dotýká čím 
dál více lidí. Potýká se s ní i Občanská 
poradna obecně prospěšné společnosti 
Portimo, kde jsou dluhy aktuálně nej-
častěji řešenou oblastí poradenství a její 
zastoupení neustále stoupá (v roce 2023 
43 % z celkových dotazů uživatelů služby 
oproti 36 % v roce 2022).

Do dluhů je možné se dostat z mnoha 
různých důvodů, které vedou ke snížení 
příjmů, ať už to jsou ztráta zaměstnání, 
rozvod, dlouhodobě nepříznivý zdravot-
ní stav, neúspěšné podnikání, nebo pak 
závislost na hazardu, alkoholu, drogách, 
sázení. Častou příčinou je hlavně mezi 
staršími lidmi také krytí půjčky pro něko-
ho z rodiny či známého. Největší hrozbu 
představuje vícečetné zadlužení u ně-
kolika různých věřitelů. Ve chvíli, kdy už 
domácnost své půjčky neumí zvládat, při-
chází bohužel na řadu exekuční řízení. 

Pracovníci Občanské poradny pomáha-
jí lidem potýkajícím se s dluhy zmapovat 
všechny jejich závazky, dále při jednání 
s věřiteli (sepsání žádosti o splátkový ka-
lendář), při exekuci (návrh na zastavení 
exekuce, vysvětlení práv a možností), 
se sepsáním návrhu na oddlužení, pokud 
klient splňuje podmínky. Výhodou oddlu-
žení je zastavení exekuce, ukončení růstu 
úroků a pokut z prodlení a osvobození od 
části dluhů. 

Příkladem úspěšné práce Občanské po-
radny byl schválený návrh na oddlužení 
u klientky v důchodovém věku. Ta si sjed-
nala půjčku za svoji dceru, která ale slí-
bené splátky neposílala. Situace vyústila 
až v exekuci, což byl pro psychiku klient-
ky velký nápor. Aby byla schopna splácet 
své závazky, musela začít opět pracovat. 
Po konzultacích v Občanské poradně byl 
sepsán návrh na oddlužení, který byl sou-

dem schválen. Ustaly návštěvy a telefo-
ny od exekutorů, psychický stav klientky 
se zlepšil a v současné době je již oddlu-
žena, protože od zbývajících dluhů byla 
osvobozena.

Služby Občanské poradny Portimo, 
o. p. s. jsou bezplatné, a tedy i všechny ná-
vrhy jsou sepisovány bezplatně. Pobočky 
najdete v Novém Městě na Moravě na Vra-
tislavově náměstí 12 a v Bystřici nad Pern-
štejnem na ulici Zahradní 580, kontaktní 
údaje: op@portimo.cz, 733 510 693. 

Nebojte se využít této služby. I zde platí, 
že čím dříve, tím lépe.

Mgr. Olga Najmanová
 Portimo, o. p. s.

Lidé stále více využívají dluhové poradenství 

Sběratel s více než 30letou praxí koupí a bezplatně ohodnotí starožitnosti všeho druhu, 
např. obrazy, mince, zlato, hodiny, porcelán a další starožitnosti. Platím vždy hotově na 
místě. Nejlepší ceny od sběratele! 728 109 626

Nedvědice: 53 212,- Kč
Sejřek: 9 766,- Kč

Děkujeme všem štědrým dárcům. Děkujeme také těm, bez 
kterých by se koledování neuskutečnilo.

Vedoucí skupinek: Lucie Klusáková, Natálie Rossí, František 
Macků, Zdeňka Rossi, Hana Štětinová, Eva Nečesánková, Ludmila 
Houdková, Dušan Rossí, David Šindelka a František Sedlář.

Koledníci: Eliška Klusáková, Ema Marešová, Adam Klusák, 
Adéla Zemanová, Tereza Kaňková, Laura Mitášová, Kateřina 

Zemanová, Anna Klusáková, Yana, Viacheslav a Vladyslava 
Kutnyk, Jakub Švík, Ela Slavíková, Sofie Nedomová, Simona 
Kovářová, Lucie Uhlířová, Libor Čech, Kryštof Nečesánek, Ondřej 
Nečesánek, Mia Slavíková, Ondřej Švík, Rachael Stachová, Aneta 
Navrátilová, Kateřina Blažková, Eliška Skotníková, Magdalena 
Glosrová, Madlen Hubková

V neposlední řadě patří dík za spolupráci paní Petře Zbořilové, 
Ing. Veronice Flajšingrové a Martině Trdé. 

Hana Rossí
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ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÁ ŠKOLA

Vážení rodiče a milí spoluobčané,
dovolte mi, abych se s Vámi podělila 

o několik myšlenek a poděkování, než se 
rozloučíme a žáci se vydají na zasloužené 
letní prázdniny.

Nejprve bych chtěla vyjádřit své díky 
našim žákům, jsme velmi hrdí na jejich 
úspěchy. Tento rok byl plný výzev, men-
ších překážek a úspěchů. Ať už jste dosáh-
li jakéhokoliv pokroku, víme, že jste vy-
naložili úsilí a snažili se ze všech sil. Vaše 
nadšení a energie jsou tím, co tuto školu 
oživuje a naplňuje. Pamatujte, že vzdě-
lávání je celoživotní proces a každý den 
je příležitostí k učení a růstu. Zvláštní 
poděkování patří našim úspěšným de-
váťákům, kteří zvládli přijímací zkoušky 
a nyní se chystají na novou etapu své-
ho života. V letošním školním roce jsme 
se zaměřili na intenzivní přípravu žáků 
devátých tříd na přijímací zkoušky z čes-
kého jazyka a matematiky procvičováním 
testů Cermat. Žáci měli možnost se s testy 
seznámit, vyzkoušet si je nanečisto a pro-
cvičovat. Přijímací zkoušky na střední 
školy absolvovalo 25 z 28 žáků 9. roč-
níku. Poprvé měli možnost si zvolit tři 
školy podle svého zájmu. Čtrnáct z nich 
bylo přijato na svou první volbu, sedm na 
druhou a pouze dvě žákyně byly přijaty až 
na třetí školu. Bohužel dva žáci při přijí-
macích zkouškách neuspěli. Ráda bych 
se také podělila o skutečnost, že někteří 
dosáhli vynikajících výsledků – z celkové-
ho počtu 50 bodů získalo devět z nich 40 
a více bodů z českého jazyka a šest z nich 
z matematiky. Jedné žákyni devátého 
ročníku se podařilo z českého jazyka zís-
kat neuvěřitelných 46 bodů. Takto skvělé 
výsledky jsou jednak odrazem vytrvalosti 
a píle jednotlivých žáků, jednak se na nich 
nemalou měrou podíleli i vyučující. Zpět-
ná vazba od žáků, kterou si níže můžete 
přečíst, je pro nás tou největší odměnou 
a motivací do další práce. Milí deváťáci, 
přejeme Vám hodně štěstí a úspěchů na 
středních školách a věříme, že budete na-
dále šířit dobré jméno naší školy.

Chtěla bych také poděkovat všem uči-
telům a zaměstnancům školy. Vaše od-
hodlání, nasazení a obětavost jsou zákla-
dem úspěchu našich žáků. Bez Vaší práce 
a podpory by naše škola nemohla dosa-
hovat výborných výsledků. Děkuji Vám za 
vše, co děláte, a za to, že jste našim žákům 
oporou a inspirací.

Děkuji také za spolupráci vedení měs-
tyse a školské radě. Na základě podnětů, 
které se k nám dostávají, máme možnost 
posouvat školu kupředu. Rodičům bych 
ráda poděkovala za jejich neustálou pod-
poru a spolupráci. Vaše zapojení a zájem 
o vzdělávání Vašich dětí jsou nesmír-
ně důležité a přispívají k jejich úspěchu 
a rozvoji. Děkujeme, že jste s námi na této 
cestě a že nám pomáháte vytvářet pro 
Vaše děti to nejlepší možné vzdělávací 
prostředí.

Stále je pro nás prioritou propojo-
vání, tedy spolupráce a zapojení všech 
sekcí naší školy (mateřské, základní, 
školní družiny) v rámci společných pro-
jektů a dalších činností zaměřených na 
environmentální výchovu, čtenářskou 
gramotnost či pohyb. O aktivitách ško-
ly se budete moci dočíst v následujících 
článcích, popř. doporučuji sledovat naše 
webové stránky www.skola.nedvedice.cz. 
Uvítáme jakýkoliv podnět pro co nejlepší 
komunikaci s Vámi. Obrátit se můžete na 
jednotlivé učitele nebo přímo na mě, dis-
kuzi vítáme. 

Se školním rokem se chceme rozloučit 
na tradiční Zahradní slavnosti, která se 
koná 21. června odpoledne. Všichni jste 
k nám srdečně zváni.

Přeji Vám všem krásné a klidné léto plné 
odpočinku, radosti a nových zážitků. Tě-
šíme se, že se s Vámi opět setkáme 2. září 
2024 odpočatí a připravení na nový škol-
ní rok, ve kterém přivítáme další nové 
prvňáčky a přestupující žáky z doubrav-
nické školy. Děkuji Vám všem a prožijte 
krásné prázdniny!

Eva Šimečková
ředitelka školy

Nedvědická škola podle mého názo-
ru umí děti připravit na střední školu, 
ale musí tam být snaha i od žáků. To, 
že někdo říká, že se neumí na přijímačky 
připravit, není vůbec pravda. Nedvědic-
ká škola jezdí na výlety, učitelé jsou fajn 
a s některými se někdy i dost pobavíte, 
což si myslím neplatí na úplně všech 
školách. Učitelé se snaží a dělají pro nás 
maximum. Škola to vůbec není špatná. 
Chtěla bych poděkovat všem učitelům 
a učitelkám. Na tato krásná léta budu 
ráda vzpomínat. 

Natálie Pikhartová 

Moc děkujeme nedvědické škole za 
to, že nás dobře připravila na střední 
školy a dala nám spoustu zážitků. Dě-
kujeme učitelům, kteří nás naučili to-
lik užitečných věcí. Děkujeme za milý 
přístup k nám, žákům, i za příjemnou 
atmosféru ve třídě, která trvala po 
celé čtyři roky našeho studia.

Marie Sedláčková, Dagmar Lolová

Škola si zaslouží pochvalu, protože je 
skvělá. Mám ráda, jak nás učitelé pod-
porují a pomáhají nám růst. Také si 
vážím akcí, které pro nás škola pořádá. 
V každé škole je samozřejmě něco, co by 
se dalo vyměnit nebo zlepšit, ale já jsem 
ve škole opravdu spokojená. 

Andrea Mlaskačová 

Provoz	školy	o	prázdninách

1.	 7.	 –	 26.	 7.:	 provoz	 mateřské	 školy	
a	školní	jídelny	–	vaření	pro	veřejnost

29.	7.	–	30.	8.:	provoz	přerušen	a	školní	
jídelna	uzavřena

Otázka stravování v dotazníku mateřské školy

Byla jsem požádána, abych se vyjádřila k Dotazníku mateř-
ské školy 2023/2024. V celkovém hodnocení oblasti stravování 
se objevilo 9x nespokojeno, 25x spokojeno, 12x neví nebo jiné. 
Dovolte mi reagovat na konkrétní informace, které zazněly.

Zdravá strava není úplně ideální pro malé děti a děti pak chodí ze 
školky hladové.

 Ráda bych si popovídala s rodičem, který výše uvedené napsal, 
jaké změny by navrhoval. Co konkrétně se vám nelíbí? Běžně děti 
dostávají zeleninu, ovoce a půl rohlíku. Velikost žaludku je jako 
naše pěst, dokonce i děti v MŠ mají žaludek jenom jako jejich 
pěstička. To by měla být porce jejich jídla. Nechceme jim zalepit 

žaludek rohlíkem, to je návyk z domu. Děti by se měly dojíst ze-
leninou nebo ovocem a pak mít hlad, nejlépe i chuť sníst oběd. 

Velké mezery spatřujeme ve stravování. 
Byli bychom rádi, kdyby byla odpověď konkrétnější. Uveďte 

příklad.

Hodně nespokojená jsem s jídlem, s nápadem, že se dítě nebude nutit jíst. 
Zaměstnanci školní jídelny nikoho jíst nenutí. Z praxe víme, že 

jeden rodič si nucení nepřeje, druhý ano. Nemyslím si, že všichni 
mají všechno rádi. Jednomu chutná to, druhý si pochutná na ně-
čem úplně jiném. 

Úvodní slovo ředitelky školy

pokračování na str. 22
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Často mi doma říká, že nejí, protože to má studené, jí dlouho a pak 
už to člověku nechutná. 

Kdyby se ke mně tato informace dostala, určitě bychom řeši-
li teplotu jídla dětí, kterým konzumace trvá déle. Není problém 
koupit do každé výdejny mikrovlnnou troubu a jídlo přihřát dle 
potřeby. Stejný rodič ale velice chválí svačinky, za to moc děku-
ji. Nadávat, kritizovat a stěžovat si umí každý. A určitě jsou mezi 
9 nespokojenými i ti, kterým se svačinky vůbec nelíbí. Tomu věřím. 

Obědy se stále opakují, pořád dokola to samé.
 Prosím, přijďte a podíváme se na jídelníčky za celý rok a spo-

lečně vše probereme, popřípadě mi můžete napsat konkrétně, 
která jídla se opakují. 

Mimo dotazník mě paní Ing. Ivona Klusáková, předsedkyně 
školské rady, informovala o podnětech, které se týkaly kvality 
polévek, zařazování nivy do jídelníčku či stálé zařazování pečiva 
a pomazánek na svačinu. Rodiče by prý uvítali více mléčných vý-
robků a ovocných přesnídávek. 

Prosím všechny, aby své připomínky napsali mně na e-mail. 

Chci se vždy bavit o konkrétní věci, konkrétní polévce, svačině. 
Kvalita odpovídá školním normám. Niva se v jídelníčku za celý 
školní rok objevila pouze 7x. Při 200 jídel za rok se mi to nezdá 
příliš. Niva navíc nepatří mezi „zakázané potraviny“. Nevhodné 
jsou uzeniny, uzené maso. Ale i to občas zařadíme do jídelníčku 
(šunkofleky nebo bramborové knedlíky se zelím). 

Je nutné dodat, že školní stravování vaří podle norem pro školní 
stravování. Nemůžeme se tedy rovnat restauraci. Musíme a snažím 
se dodržovat spotřební koš, který hlídá spotřebu zeleniny, ovoce, mlé-
ka, masa, ryb, brambor, luštěnin, mléčných výrobků, tuků a cukrů. 

Prosím rodiče či ostatní strávníky, aby se dotazovali přímo 
u mě. Na každé přihlášce, kterou vyplňujete, máme uvedeno, 
že veškeré dotazy o stravování rádi zodpovíme na telefonním 
čísle 566 566 137 nebo e-mailu packovazs@seznam.cz. Protože 
ve škole nejsem přítomna každý den, doporučuji využít spíše e-
-mail. Rozhodně neberu vaše dotazy jako stížnost. Ráda vás uví-
tám i osobně, můžeme diskutovat o případných změnách. Ne-
vím, jestli se dá vyhovět všem, pokusit se můžeme. Potřebujeme 
však vědět, jaké konkrétní změny byste si přáli.

Soňa Packová, vedoucí stravování

Příprava žáků devátého ročníku na přijímací zkoušky

Na 2. stupni ZŠ si žáci od sedmého roč-
níku vybírají volitelné předměty. Devá-
ťáci tradičně volí cvičení z českého jazyka 
a cvičení z matematiky, což jsou předměty 
zaměřené na přípravu k přijímacím zkouš-
kám na střední školy. I v letošním roce si 
tyto předměty vybralo všech 28 deváťáků. 
Rozhodli jsme se věnovat se v nich přijí-
mačkovým testům od Cermatu ještě syste-
matičtěji a ve větší míře než v předchozích 
letech. Díky tomu žáci opravdu věděli, jaké 
úlohy se v těchto testech vyskytují, dostá-
vali pravidelně úkoly k vypracování z ho-
diny na hodinu a společně s vyučujícími si 
pak vše procházeli a vysvětlovali. Zároveň 
jsme po vyučování uskutečnili trojí „Přijí-
mačky nanečisto“. První proběhly v říjnu, 
druhé pak pro zájemce v lednu a poslední 
opět pro všechny v březnu. Žáci si tak moh-

li vyzkoušet, jaké to je, když „vás tlačí čas“. 
Bylo vidět, jak se žáci postupně učili lépe 
s časem pracovat, měli i svoje strategie, 
přesně věděli, kde jsou jejich silná a slabá 
místa, které úkoly raději přeskočit a nechat 
je případně až na závěr. Říjnové testy ně-
které žáky (i rodiče) opravdu až vyděsily. 
Není se čemu divit, vlastně poprvé naplno 
čelili realitě Cermat testů. Všichni však po-
chopili, že jedinou možností je zkrátka tes-
ty trénovat a zase trénovat. Výsledky všech 
zkušebních testů jsme vyhodnocovali, žáci 
prováděli sebehodnocení… Měli jsme tak 
průběžně zpětnou vazbu, díky které jsme 
věděli, na kterých úkolech dále zapraco-
vat, kterým máme věnovat zvýšenou po-
zornost. Deváťáci psali v říjnu a v březnu 
tentýž test. Mohli jsme tak porovnat po-
sun po půl roce společné i domácí přípra-

vy. V matematice se zlepšili úplně všichni 
žáci (a někteří opravdu výrazně), v českém 
jazyce pouze jediný žák dosáhl horšího vý-
sledku. Žáci tak nejen viděli, že jsou oprav-
du lepší, ale získali hlavně sebevědomí, 
které při řešení testů „naostro“ hraje velmi 
důležitou roli. Navíc jsme pro žáky po sku-
tečných přijímacích zkouškách připravili 
online dotazník, kde nám i oni potvrdili, 
že jim práce ve cvičeních i testy na zkoušku 
pro zvládnutí přijímaček opravdu pomoh-
ly. Jsme velmi rádi a v podobném stylu bu-
deme pokračovat při přípravě na přijímací 
zkoušky na střední školy i v příštích letech. 
Teď už jen držíme pěsti, aby se naši deváťá-
ci dostali tam, kam by nejvíce chtěli. 

Gabriela Sedlářová

Hmyzí hotel

Naše škola má pěknou a velkou zahradu. Snažíme se ji využívat ve 
výuce na prvním stupni, ale mnoho se toho na ní děje i v rámci pra-
covního vyučování na druhém stupni. 

Všichni si přejeme, aby zahrada byla příjemným místem nejen 
pro nás, ale i pro drobné živočichy. Přemýšlela jsem, jak hravou for-
mou probudit u dětí zájem o ochranu přírody. Proto jsem se společ-
ně se třeťáky rozhodla, že na školní zahradu umístíme hmyzí hotel. 
A protože máme šikovného tatínka pana Františka Pešu, tak navrhl, 
že nám s jeho výrobou pomůže. 

Na nás bylo shromáždit přírodní materiál a potom už budeme s na-
pětím vyhlížet první hmyzí obyvatele. V rámci prvouky jsme nastudo-
vali, co by v hotelu nemělo chybět. Začali jsme ho postupně plnit růz-
nými větvičkami, šiškami, špalíčky s otvory, senem, slámou, kartony, 
hoblinami a dalším přírodním materiálem. Doufáme, že nový hotel 
naláká hmyz, který se následně postará o opylování okolních rostlin.

Třeťáky nápad zaujal a ochotně se pustili do práce. Našli jsme spo-
lečně místo na školní zahradě, nyní podnikáme vycházky a hledáme 
ten správný materiál na vyplnění. Učíme se, že ochrana původního 
hmyzu je stále důležitějším tématem, protože mnoho druhů této nej-
početnější živočišné říše vymírá kvůli nedostatku potravy a úkrytů. 

Děkuji manželům Pešovým za pomoc při výrobě hotelu.

Našim hmyzím přátelům přejeme příjemný pobyt v no-
vém domově.

Leona Vejrostová
třídní učitelka 3. ročníku

pokračování ze str. 21

Foto: Yvona Halvová
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Den Země 2024 – UŽITEČNÍ OPYLOVAČI

Letošním tématem celoškolního pro-
jektového Dne Země byli užiteční opy-
lovači. Základním cílem bylo zdůraznit 
žákům význam opylovačů pro naše okolí 
a v konečném důsledku i pro náš život. 
Žáci na tomto tématu pracovali z různých 
úhlů pohledu, různými metodami, důraz 
byl kladen především na propojení teorie 
a praxe. 

První třída zahájila projektový den dis-
kusí zaměřenou na včely, ochutnali med 
a vyzkoušeli si i včelařský klobouk. Děti 
zjistily, jakou funkci mají plástve v úlu, 
a vyrobily si vlastní papírové plástve 
i se včeličkami. Společně s druháky a tře-
ťáky si prvňáci prošli Včelí stezkou, na 
které plnili zajímavé úkoly. Druhá třída 
se zaměřila na podporu čtenářské gra-
motnosti. Ve třetí třídě probíhala bada-
telská výuka. Praktickým výstupem byl 
hmyzí hotel, který zdobí naši školní za-
hradu. Žáci čtvrtého ročníku putovali za 
vůní medu. Zhlédli dokument o včelách, 
řešili kvízy z pohádek, kde se vyskytují 
opylovači. Pátý ročník se proměnil v ar-
chitektonickou kancelář. Žáci měli navrh-

nout zahradu tak, aby lákala naše nejdů-
ležitější opylovače. Praktickým výstupem 
pak byla výsadba jahod na školní zahradě. 

Žáci šestého až osmého ročníku se mu-
seli týden před projektovým dnem nej-
prve on-line přihlásit do jednoho z pěti 
workshopů, volili podle svých zájmů 
a preferencí. Čtenářský workshop byl za-
měřen na opylovače v uměleckém i od-
borném textu. Ve stolařském worksho-
pu žáci zúročili svoji manuální zručnost 
a výsledkem bylo šest hmyzích domečků. 
Poděkování zde patří Adamu Ondráčkovi 
z devátého ročníku, který pomáhal s pra-
cí mladším žákům. Workshop kritického 
myšlení měl za cíl vytvořit lapbook o vče-
lách, motýlech a čmelácích. Žáci vyhle-
dávali a třídili informace a následně je 
zpracovali výtvarně. Vymyslet pět zábav-
ných stanovišť s úkoly o opylovačích pro 
mateřskou školu bylo výzvou pro další 
skupinu našich žáků. Poslední workshop 
byl nejen o turistice. Původní záměr byl 
odchyt opylovačů během vycházky z Rož-
né do Nedvědice. Počasí však nebylo příliš 
ideální. Nějaký hmyz jsme sice objevili, 

ale opylovači to bohužel nebyli. I devátý 
ročník se zaměřil na opylovače. Deváťáci 
nejprve zhlédli video o opylovačích v an-
gličtině a pak pracovali s textem na toto 
téma. Ve dvojicích rozebírali věty, pozná-
vali věty jednoduché a souvětí, jednotli-
vé větné členy, věty hlavní a vedlejší, vý-
znamové poměry i druhy vedlejších vět. 
Vše pak zaznamenali formou grafického 
rozboru. Vznikla tak barevná (jako květy, 
které opyluje nejen hmyz) nástěnka, kde 
je vidět, jak jde propojit i tak odlišná té-
mata, jako jsou opylovači a skladba čes-
kého jazyka. Hodiny následující po této 
aktivitě naši deváťáci strávili na vzděláva-
cím programu o první pomoci s názvem 
Nekoukej – pomáhej, který zkušeně vedly 
pedagožky ze střední školy v Tišnově. 

Naši školu teď zdobí výstupy z tohoto 
projektového dne. Vydařil se díky spolu-
práci všech zúčastněných. Na stránkách 
školy můžete zhlédnout video, které zpra-
covali Pavel Klusák a Vojtěch Klusák z de-
vátého ročníku. 

Učitelky ZŠ a MŠ 

Projektový den ve školní knihovně

Procházka za opylovači
Foto: Archiv ZŠ

Hmyzí domečky

Sedmačky v mateřské školce
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Aktivity v naší mateřské škole

Ve 3. čtvrtletí jsme v naší mateřské škole prožili mnoho vzru-
šujících a vzdělávacích akcí, které nám přinesly radost a nové 
poznatky. Přečtěte si přehled událostí, které se u nás odehrály 
v březnu a dubnu.

Dotazník	MŠ: V měsíci březnu jsme rodičům naší mateřské 
školy připravili dotazník, ve kterém jsme se ptali na jejich názory 
a připomínky ohledně školního prostředí, vzdělávacího progra-
mu a komunikace se školou. Výsledky dotazníků jsou nyní k dis-
pozici na našich webových stránkách.

Fanděme	žížalám: S výzkumnou organizací jsme uspořádali 
fascinující dopoledne, které bylo věnováno poznávání a objevo-
vání tajů života žížal. Děti měly možnost pozorovat různé druhy 
žížal a dozvědět se více o jejich životním cyklu.

Odpoledne	v	MŠ: Naše mateřská škola se stala otevřenou brá-
nou pro všechny zájemce. Rodiče a jejich děti, které ještě nena-
vštěvují mateřskou školu, měli příležitost nahlédnout do našeho 
prostředí a seznámit se s naší pedagogickou prací.

Vítání	 jara	se	6.	třídou: Společně jsme přivítali příchod jara 
s otevřenou náručí a radostí. Tradiční součástí této akce je házení 
Morany do řeky, což symbolizuje očištění od zimy a příchod no-
vého období plného naděje a radosti.

Ponožkový	den: V rámci této akce jsme se všichni oblékli do 
barevných ponožek, čímž jsme vyjádřili svou podporu odlišnosti 
a individuality každého z nás.

Velikonoční	 tvoření: S dětmi z 1. třídy jsme se ponořili do 
tvůrčího ducha Velikonoc a společně vytvářeli krásné dekorace. 

Plavecký	 výcvik	 předškoláků	 (10	 lekcí): Rozhodli jsme se 
podpořit zdravý životní styl již od raného věku a zahájili jsme 
plavecký výcvik pro naše předškoláky. Těšíme se, že budou moci 
získat důležité dovednosti a sebedůvěru ve vodním prostředí. 

Divadelní	 představení	 Krysáci a ztracený Ludvík: Naše děti 
měly možnost zhlédnout v místní sokolovně kouzelné divadelní 
představení, které nejen pobavilo, ale také inspirovalo.

Den	Země: V rámci projektového dne jsme se věnovali tématu 
ochrany životního prostředí, přičemž jsme se zaměřili především 
na význam opylovačů. Děti se dozvěděly, jak jsou opylovači, vče-
ly, motýli a další hmyz, klíčoví pro opylování rostlin. Prostřed-
nictvím jednoduchých aktivit a her si děti uvědomily důležitost 
ochrany těchto drobných tvorů a jejich přínosu pro život na Zemi.

Policie	Tišnov: Naše nejmenší děti měly jedinečnou příleži-
tost setkat se s pprap. Janou Šedou z OOP Tišnov, která je nejen 
policistkou, ale také držitelkou ocenění Zlatý záchranářský kříž. 
Paní policistka se s dětmi podělila o své znalosti a zkušenosti 
v oblasti bezpečnosti a správného chování. Během návštěvy uká-
zala našim nejmenším policejní auto, představila jim uniformy 
a vybavení policie. Dětem bylo vysvětleno, jak policisté pomáhají 
chránit občany a jakým způsobem mohou děti přispět k bezpeč-
nosti ve svém okolí.

Paní Šedá s dětmi také probrala důležité zásady, jako je zacho-
vání bezpečné vzdálenosti od neznámých osob, volání o pomoc 
v nouzové situaci a respektování pravidel veřejného prostoru. 
Tato lekce bezpečnosti byla pro děti nejen poučná, ale také velmi 
inspirativní. Děkujeme paní Šedé za její čas, ochotu a cenné rady, 
které jim poskytla!

Čarodějnické	 dopoledne	 na	 zahradě	MŠ:	 Poslední dubno-
vý den jsme si užili kouzelné dopoledne plné dobrodružství. Na 
zahradě jsme prolezli pavučinou, míchali bublající lektvar a pro-
cházeli se v čarodějnických botách. Bylo to opravdové čarování!

S blížícím se květnem a červnem se naše mateřská škola při-
pravuje na další akce a události, které přinesou našim dětem ra-
dost a nové zážitky. 

Akce,	které	proběhly	v	květnu:	
• Divadelní	představení – O Cukrovém království 
• Návštěva	společnosti	Agria	Ujčov,	a.s.
• 9.	května	2024	zápis	do	MŠ
• Dopravní	hřiště: Děti měly možnost naučit se základy bez-

pečného chování na silnici a správného ovládání odrážedel 
na dopravním hřišti.

• Den	matek – společné setkání rodičů a dětí 
• Projektový	den	ZŠ	a	MŠ	–	Den	zdraví
• Školákem	na	zkoušku: Předškoláci nahlédli do života ško-

láka a získali představu o tom, co je čeká v první třídě.

Červnové	akce,	které	nás	ještě	čekají:	
• Ukázka	dravců	na	zahradě	MŠ	–	MS	Sejřek–Skorotice 
• Den	otců – společné setkání rodičů a dětí
• Procházka	na	hrad	Pernštejn
• Výlet	do	Bystřice	nad	Pernštejnem
• Pasování	předškoláků
• Den	dětí	s	9.	třídou
• 21.	června	Zahradní	slavnost
• 29.	června	vystoupení	dětí	na	SPP

Ludmila Skulová
za kolektiv MŠ

Ponožkový den Čarodějnice
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Třeťáci a páťáci na tvoření u paní Michaely Havířové

Děti na prvním stupni mají velkou schopnost empatie. Všech-
ny jejich smysly jsou otevřeny tomu, co do nich bude vloženo. 
Jsou vnímavé, citlivé a snadno se nadchnou pro dobrou věc. Ne-
mají ještě zažité špatné návyky a lze je celkem snadno ovlivnit. 
Musíme v nich proto podněcovat touhu poznávat okolní svět. 
Na prvním stupni se toto daří i v pracovním vyučování.

Je již tradicí, že nás paní M. Havířová zve několikrát do roka 
na tvoření do svého květinářství. Začínalo jaro – symbol nového 
života, venku vše pučelo, rašilo a zelenalo se, svět zase hrál všemi 
barvami. I my jsme vyráběli jarní dekorace. Žáci při této tvorbě vní-
mali hmatem vlastnosti materiálů a povrchů, se kterými pracovali, 
rozvíjeli svoje prostorové cítění. Každý se snažil vytvořit jedineč-
né dílo, které odpovídalo jeho představě. Bylo vidět velké zapojení 
fantazie, konečný výsledek jejich práce měl svůj vlastní příběh. 

Děkujeme paní Havířové za čas, který nám věnuje, za poskyt-
nutý přírodní materiál i její pomoc při tvoření. Velmi si toho váží-
me a už se těšíme na tvoření v příštím školním roce.

Leona Vejrostová

Vítání jara s 6. A
Foto: Archiv MŠ

Žáci třetího ročníku
Foto: Yvona Halvová

Žáci pátého ročníku
Foto: Leona Kaňková

Berušky s Policií ČR Včeličky s Policí ČR
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Druhé pololetí u šesťáků 

Od vydání posledního čísla Zpravodaje 
se v šesté třídě konala řada zajímavých 
akcí, se kterými bych vás ráda seznámila. 
Ještě na konci loňského roku jsme navští-
vili brněnskou hvězdárnu a planetárium. 
Vesmírný program s názvem Hvězdný cir-
kus šesťáky nadchnul. Užili si nejen pro-
jekci v sále digitária, ale i velkoformátové 
fotografie vesmírných objektů v sále ex-
ploratoria. 

Každý měsíc jsme se zapojili do netra-
dičních a barevných dnů, které vymys-
lela paní vychovatelka Hana Bublánová. 
Nový kalendářní rok jsme zahájili dnem 
šílených účesů. Přes červený a zelený den 
jsme se dostali k ponožkovému dni na po-
čest Světového dne Downova syndromu. 
Podpořili jsme i Mezinárodní den porozu-
mění autismu, když jsme se 2. dubna ob-
lékli do modré. Závěrečnou tečkou se stal 
veselý pyžamový den.

Dvakrát jsme navštívili Kino Svratka 
Tišnov. Poprvé, abychom zhlédli pohád-
kový příběh Wonka, podruhé jsme do 
kina zamířili na konci dubna, kdy probě-
hl zeměpisný výukový program s názvem 
Šílená Indie. 

Během druhého pololetí čekaly na šesťá-
ky také tři preventivní programy. První byl 
zaměřen na klima třídy. Tradičně k nám 
do školy dojíždějí pracovnice střediska vý-
chovné péče z Velkého Meziříčí, které pro 
žáky připravují aktivity podporující pozi-
tivní vztahy ve třídě. Nebylo tomu jinak ani 
letos. Zajímavý byl preventivní program 
věnovaný nebezpečí na sociálních sítích. 
Poslední z programů vedly kolegyně paní 

učitelky Iva Sýsová a Simona Hanusová. 
Zaměřily se na zdravé vztahy ve třídě a ná-
vykové látky, se kterými mohou žáci přijít 
do kontaktu. Paní učitelka Iva Sýsová pů-
sobí na naší škole na částečný úvazek jako 
speciální pedagog a metodik prevence. 
V loňském školním roce i letos jsem její po-
moc jako třídní učitelka několikrát využila. 
Problémy, se kterými se některé děti musí 
doma potýkat, jsou vskutku závažné. Jsem 
moc ráda, když se na ni děti mohou obrá-
tit. Spolupracuji s ní velmi ráda a cením si 
jejího přístupu k dětem a podpory, kterou 
jim poskytuje.

Velmi zdařilou akcí bylo vítání jara 
s mateřskou školou. Naše vlastnoruč-
ně vyrobená Morana byla opravdu velká 
krasavice. Ani se nám nechtělo rozloučit 
se s ní. Nejprve jsme se před školou sešli 
se školkáčky. I oni pro jistotu, abychom 
zimu skutečně zahnali, vyrobili druhou 
nádhernou Moranu. Společně jsme vyra-
zili k mostu u fotbalového hřiště. Byli jsme 
rádi, že se k nám přidali čtvrťáci s paní 
učitelkou Ilonou Lukáškovou. Písněmi 
a říkankami jsme zaháněli zimu a s obě-
ma Moranami jsme se rozloučili vhoze-
ním do řeky Svratky u centra Freedom Art. 
Slunečné dny, které následovaly, byly jen 
důkazem toho, že se nám jaro skutečně 
podařilo přivolat. 

V rámci květnového projektového Dne 
zdraví jsme podnikli dva výlety do Brna. 
Nejprve jsme navštívili Knihovnu Jiřího 
Mahena, kde jsme absolvovali program 
s názvem Jak být v (ne)pohodě aneb Dušev-
ní hygiena. Stejně jako o tělesné zdraví je 

nutné pečovat o správnou psychiku, pro-
to jsem byla ráda za celou řadu cenných 
informací týkajících se duševního zdraví. 
Velice přínosná byla závěrečná ukázka 
webových stránek, na kterých je možné 
v případě potřeby nalézt pomoc. Nemé-
ně zajímavý byl i druhý výlet. Společně 
se všemi třídami druhého stupně jsme za-
mířili na Moravské náměstí v Brně, aby-
chom se zúčastnili Dne linky 155. Sezná-
mili jsme se s prací záchranářů, nahlédli 

Vítání jara

Šesťáci učí školkáčky básničky o jaru Planetárium v Brně

Preventivní program – Klima třídy
Zelený den

Foto: Archiv ZŠ
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Čtenářské dílny na druhém stupni a zapojení do projektu Celé Česko čte dětem 

V letošním školním roce jsem do hodin literatury mimo spo-
lečné práce s uměleckým textem zařadila také čtenářské dílny. 
Jedná se o vyučovací hodinu, v průběhu které si žáci samostat-
ně čtou vlastní knihu. Mohou se usadit na libovolné místo, kde 
se cítí dobře. V knihovně i na chodbě před učebnou využívají 
sedací vaky, podsedáky, koberec, křesílka. Aby bylo čtení smy-
sluplné, dostávají ode mne na konci každé takovéto hodiny tři 
úkoly (otázky), kterými zjišťuji jejich dovednosti kriticky hodno-
tit přečtený text. Zajímám se nejen o to, jak porozuměli příběhu 
a myšlení postav, ale zda jsou schopni analyzovat, co přečetli, 
a propojit četbu s vlastními zkušenostmi. Na základě odpovědí 
mohu sledovat posun jednak v jejich komunikačních či sloho-
vých dovednostech, jednak ve výběru knih. V dnešní době, kdy 
je možné na internetu nalézt rozbor prakticky jakéhokoliv díla, 
pro mne naprosto postrádá smysl požadovat po žácích na zá-
kladní škole „klasické“ čtenářské deníky. Díky čtenářským díl-
nám si mohu být stoprocentně jistá, že žáci skutečně sami čtou 
a neopisují práce, které vytvořil někdo jiný. Zamýšlí se nad pře-
čteným více do hloubky a rozvíjí svoje čtenářské dovednosti. Těší 
mne, že se řada žáků skutečně posunula a vybírá si knihy, které 
jsou opravdu hodnotné a které odpovídají jejich věku. Stále čas-

těji se setkávám s velmi krásnými a propracovanými odpověďmi 
a reakcemi na právě přečtený příběh. Myslím si, že se mi touto 
nenásilnou formou podařilo některé druhostupňové žáky přivést 
zpátky ke čtení. Jsem velice potěšena, když sdílí se mnou nebo 
mezi sebou dojmy z knih, jež právě čtou, a přichází ke mně i bě-
hem přestávek, aby se pochlubili tituly, které si zakoupili. Když 
od svých žáků opakovaně slyším, kdy zase budeme mít čtenář-
skou dílnu, dává mi to jednoznačný signál, že má smysl pracovat 
touto formou i nadále.

Jinou cestou jsme letos šli i při zapojení do projektu Celé Česko 
čte dětem. Na konci března jsem pro zájemce z řad dětí prvního 
stupně uspořádala „hravou hodinku ve školní knihovně“. Nejpr-
ve jsme si společně povídali o knihách, které děti přečetly, čtou 
nebo mají rády. Poté jsme si přečetli příběh o Kamilovi knihomo-
lovi a nakonec jsme se pustili do plnění zábavných úkolů s knižní 
tematikou. Připravila jsem pro žáky několik stanovišť, na kterých 
skládali puzzle, lámali si hlavu při odhalování zašifrovaných 
pohádek, spojování pohádkových dvojic či skládání názvů po-
hádkových postav. Někteří malovali titulní stranu vlastní nebo 
oblíbené knihy, jiní jen tak pro zábavu zkusili práci holoubků 
z Popelky a pustili se do přebírání čočky smíchané s hrachem. 
Myslím si, že si děti společně strávenou chvíli v knihovně užily. 

Díky paní učitelce Iloně Lukáškové se nám v letošním školním 
roce naskytla úžasná příležitost pozvat do školy spisovatelku pro 
děti a mládež paní Ivonu Březinovou. Přijela za námi na konci 
dubna a během dvou besed (pro žáky prvního a pro žáky druhého 
stupně) představila svoji práci a dílo. Vyprávěla dětem například 
o tom, jak se dostala k psaní, jak vznikají její knihy, co vše musí 
nastudovat a podniknout, než začne psát. Na závěr poutavého 
vyprávění zodpověděla všetečné dotazy našich žáků a zájemcům 
se podepsala do knihy. Pro všechny zúčastněné byla beseda s au-
torkou velmi příjemná a obohacující. Tímto bych chtěla velice 
poděkovat vedení městyse Nedvědice za financování celé akce 
a paní Libuši Císařové za pomoc při organizaci.

Eva Zemanová 

jsme do vozů rychlé záchranné služby, vy-
zkoušeli si první pomoc či volání na tísňo-
vou linku. Velké poděkování posílám paní 
Miladě Kožíkové, díky které mohli šesťáci 
získat představu o její náročné a zároveň 
obdivuhodné práci.

V průběhu června nás čekají na přání 
dětí dva akční výlety v JumpParku Brno 
a v brněnské Laser Aréně. Věřím, že i ty 
si společně užijeme. Výše zmíněné akce 
jsou důkazem toho, že se ve škole oprav-
du nenudíme. 

Ráda bych na tomto místě ještě podě-
kovala skvělé kolegyni, paní asistentce 
Tereze Čechové, která je mi vždy velmi 
nápomocna nejen při pořádání a pláno-
vání akcí, ale zejména při komunikaci 
s dětmi. Jsem ráda, že ji ve třídě mám, 
protože díky jejímu vlídnému přístupu 
k dětem a pomoci může naše třída dobře 
fungovat. Pevně doufám, že spolu s na-
šimi školními dětmi zdárně doputujeme 
až do deváté třídy. 

Eva Zemanová 

Den linky 155 – volání na tísňovou linku
Foto: Archiv ZŠ

Beseda se spisovatelkou Ivonou Březinovou 

Čtenářská dílna a žáci sedmého ročníku
Hravá hodinka ve školní knihovně

Foto: Archiv ZŠ
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Na skok do školní družiny

Blíží se konec školního roku, a tak by-
chom vás chtěli seznámit s tím, co všech-
no jsme společně podnikli, aby nás pobyt 
ve školní družině bavil. 

Zimní čas nám přinesl spoustu zážitků 
– nejen, že naši družinu navštívil Mikuláš 
s čerty a anděly, ale dokonce nám Ježíšek 
otevřenými okny donesl spoustu dárečků. 
Zima nám nadělila i tolik vytoužený sníh, 
a tak jsme si užili zimní radovánky na sně-
hu, kdy jsme hráli koulovanou a postavili 
jsme sněhuláky, které jste mohli vidět na 
školním dvoře. 

Nový rok se přehoupl a my jsme si spo-
lečně uvařili čaj pro zahřátí, chodili tvořit 
na Freedom Art za Erikou, zdobili si školní 
družinu. Nejvíce jsme se ale těšili na kar-
neval, během kterého jsme si mohli užít 
společného veselí.

Všimli jste si o Velikonocích vajíček 
před školou? Aby ne, naše děti je ozdobily 
různými technikami a pověsily je na stro-
my, aby byly tyto svátky jara ještě barev-
nější a veselejší.

Celý týden v březnu jsme se věnovali 
kosmonautice a letectví. Dozvěděli jsme 

se spoustu zajímavých informací, posta-
vili svoji raketu, sestavili vlastní letadýlko 
ze špachtlí od ledňáčků, malovali planety 
a měsíční fáze.

V dubnu jsme pak pořádali po roce slet 
čarodějů a čarodějnic z Nedvědice a oko-
lí. Soutěžilo se o to, kdo nejlépe umí řídit 
koště, má nejlépe vytříbené smysly při 
hledání čarodějnického oka. Každý do své 
bažiny lovil žabí vajíčka, anebo se snažil 
přeběhnout přes bažinu.

I nadále pokračujeme v netradičních a 
barevných dnech. Během tohoto půl roku 
jsme měli barevný den žlutý, modrý, ze-
lený a červený. Netradiční dny pak byly 
pestré, kdy na hlavách nás všem vznikaly 
šílené účesy, naše nohy oblékly každá ji-
nou ponožku a v dubnu jsme mohli přijít 
do školy jen tak v pyžamu. 

Závěrem bychom chtěli poděkovat paní 
Janě Mlaskačové, díky které jsme si mohli 
zpříjemnit družinový den její lahodnou 
zmrzlinou. Moc děkujeme!

vychovatelky školní družiny

Velikonoční strom před školou
Foto: Hana Bublánová

Čarodějnický rej
Foto: Markéta Pučálková

Vánoce
Foto: Jana Dvořáčková

Na zmrzlině
Foto: Hana Bublánová

Zimní radovánky
Foto: Hana Bublánová
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Setkání pátých ročníků ZŠ Doubravník a ZŠ Nedvědice

Zdravý talíř 2024

Dne 17. 4. jsme ve škole přivítali naše milé sousedy ze Základ-
ní školy Doubravník. Přijeli se k nám podívat potenciální spolu-
žáci, kteří by mohli příští rok nastoupit spolu s námi do šestého 
ročníku. Cílem našeho dvouhodinového programu bylo prolomit 
kamarádské ledy! Čekaly nás seznamovací aktivity, kdy jsme se 
vzájemně oťukávali, poté společná prohlídka školy zakončená 
v naší páté třídě, kde byl pro děti připraven zábavný vědomostní 
kvíz. Čekaly nás okruhy Český jazyk, Historická kavárna, Hádan-
ky a Naše vlast. Utvořili jsme smíšené skupiny a propojili mozko-
vé závity. A ono to šlo! 

Doubravničtí kamarádi nám přivezli vlastnoručně upečenou 
buchtu, a to i s receptem! Musíme upřímně pochválit všechny 
kuchtíky, protože nezbyl ani drobeček. 

Celým setkáním se nesla příjemná atmosféra, pohoda a veselí. 
Užili jsme si to všichni. A co je hlavní? Cíl byl naplněn a ledy pro-
lomeny. Doufáme, že budeme mít příležitost ještě jednou se do 
prázdnin potkat.

Dominika Štarhová

Domluvit se na společném pokrmu 
ve skupině, nakoupit suroviny, připra-
vit a naservírovat – to vše za 80 minut 
– a umět „prodat“ svoje jídlo jako to nej-
lepší. S takovým úkolem se „poprali“ žáci 
sedmého ročníku v pracovních činnos-

tech, které jsou zaměřeny na přípravu po-
krmů. Výsledné pokrmy byly hodnoceny 
na základě těchto kritérií: zdravý pokrm, 
dochucení, náročnost přípravy a jakým 
způsobem skupina svůj pokrm obhájila. 
Jelikož jsem byla po celou dobu jako vy-

učující, mohla jsem pozorovat, která část 
byla pro děti nejtěžší. Když do učebny při-
šla hodnotící komise ve složení čtyř lidí, 
najednou se u části žáků dostavila nervo-
zita. Nervozita z prezentování svého po-
krmu byla na tomto úkolu z mého pohle-
du pro žáky nejtěžší. 

V 7. A zvítězila skupina ve složení 
Monika	 Kubánková,	 Tereza	 Řepová,	
Karolína	Vašíková	a	 Jolana	Zemanová 
s opečeným celozrnným toastem s gua-
camole pomazánkou, křepelčím vajíč-
kem a řeřichou. V 7. B zvítězila skupina 
ve složení Nela	Bendová,	Kristýna	Kaň-
ková	a	Denisa	Pallová. Děvčata připra-
vila kanapky – česnekovou a avokádovou 
pomazánku servírovanou na opečeném 
toastě zdobeném zeleninou. Jen o jeden 
jediný bod méně obdržela skupina Mar-
tina	 Veselého	 a	Marka	 Zicháčka. Tito 
chlapci připravili tortilly, které chuťově 
neměly chybu. 

A jaké byly další pokrmy? Salát s kuře-
cím masem v několika variacích, jarní zá-
vitky, ovocný salát. 

Děkuji všem sedmákům za jejich pra-
covní nasazení. Je radost s vámi spolupra-
covat.

Ladislava Kobzová 

Tortilly s kuřecím masem a zeleninou Těstovinový salát s kuřecím masem

Setkání ve třídě
Společné aktivity v kreslírně

Foto: Dominika Štarhová

Vítězný toast žákyň ze 7. A Vítězné kanapky žákyň ze 7. B
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Kroužek pro předškoláky

V letošním školním roce se v naší ma-
teřské škole uskutečnil kroužek pro před-
školáky za přítomnosti rodičů. Z 16 před-
školních dětí, které od září nastoupí do 
1. třídy základní školy, se k účasti přihlá-
silo celkem 15 z nich. A o co šlo? Rodiče 
se mohli v průběhu deseti lekcí seznámit 
s uceleným systémem předškolního vzdě-
lávání. Aby se dítě naučilo správně a bez 
problémů číst, psát a počítat, je k tomu 
zapotřebí mnoha schopností a funkcí. To 
znamená rozvíjet se v oblastech jemné 
motoriky, zrakového vnímání, prostorové 
a časové orientace, řeči, myšlení a slucho-
vého vnímání. Kroužek Edukativně stimu-
lačních skupin pro děti předškolního věku, 
jak se správně jmenuje, probíhal každé 

úterý a středu od února až do konce dub-
na v MŠ. Pod vedením učitelky děti hra-
vou formou cvičily a zdokonalovaly svoje 
znalosti a dovednosti. Plnily zadané úkoly 
nejen v kroužku, ale i doma. Vše probíha-
lo systematicky podle materiálů PhDr. 
Vlasty Šmardové a Mgr. Jiřiny Bednářové, 
které během aktivního působení v Peda-
gogicko psychologické poradně Brno tyto 
zkušenosti posbíraly, sepsaly a jednotlivé 
publikace k rozvoji dětí vydaly. 

Po skončení kroužku zhodnotili rodi-
če v dotazníku pokroky svých ratoles-
tí. Většina byla překvapena množstvím 
a rozmanitostí úkolů, které děti musely 
zvládnout. Ocenili velký posun ve zna-
lostech a dovednostech dětí od začátku 

až po poslední lekci, stejně i možnost sle-
dovat chování svého dítěte v kolektivu. 
Kroužek byl důležitý také pro to, že si díky 
němu rodiče i jejich děti mohli uvědomit, 
jaké povinnosti s sebou přinese školní 
docházka. U některých se ještě bude mu-
set trošku dopilovat správná výslovnost 
či správný úchop tužky. Věřím však, že se 
jedná o maličkost, kterou naši předškoláci 
jistě přes prázdniny zvládnou, a tak z nich 
budou mít radost nejen rodiče, ale i paní 
učitelka v 1. třídě.

Hana Špačková
za kolektiv MŠ

Pracovní sešity pro předškoláky
Foto: Archiv MŠKroužek pro předškoláky

Chronologické řazení a vyprávění pohádky podle obrázků Sluchové a prostorové vnímání

Matematické představy Stříhání podle linie



31

Během měsíce dubna a května jste na 
webových stránkách městyse mohli hla-
sovat pro svoji oblíbenou fotografii s té-
matem Zimní krajina. Vybírat jste mohli 
celkem ze 39 zdařilých snímků od 17 au-
torů. O vítěznou fotografii s názvem Hrad 
Pernštejn v mlze se zasloužila paní Hana 
Baksová. Druhé i třetí místo obsadila 
Adéla Kalendová se snímky Odraz zim-
ní scenérie ve Smrčku. Všem gratulujeme, 
také děkujeme ostatním autorům, kteří 
se fotosoutěže zúčastnili, a budeme se 
těšit zase na příště. Pro všechny nedo-
čkavce a nadšence tentokrát s tématem: 
SPORT. Soutěž bude vyhlášena během 
měsíce září.

Redakce Zpravodaje

Výsledky fotosoutěže s tématem „ZIMNÍ KRAJINA“

1. místo: Hrad Pernštejn v mlze – Hana Baksová

3. místo: Odraz zimní scenérie ve Smrčku – Adéla Kalendová2. místo: Odraz zimní scenérie ve Smrčku 
– Adéla Kalendová

4. místo: Babylon, pohled na okolí Ujčova – David Veselý

5. místo: Zimní Pernštejn – Leona Vejrostová

FOTOSOUTĚŽ
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